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معاونوزیرصمت:
نداشتنراهبردهایبالادستیدلیل
عدمموفقیتصنعتخودرواست

معاون وزیر صمت گفــت: دلیل بعضی عدم موفقیت هــا در صنعت خودرو و 
برخی صنایع دیگر موجود نبودن راهبردهای بالادستی در حاکمیت است.

فراخوان مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی کیفی فشرده یک مرحله ای

شرکت گاز استان البرز در نظر دارد مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی کیفی 
فشرده مناقصه به شماره نیاز درسامانه   ستاد)2001001402000082( 

را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی) دولت ( برگزار نماید. 
مبلغ برآورد اولیه:  162،111،115،079 ریال

مبلــغ تضمین شــرکت در فرآیند ارجاع کار:  مطابــق آییننامه تضمین 
معاملات دولتی به شماره 123402/ت50659 هـ تاریخ 1394/09/22 به 

مبلغ  8،105،556،000 ریال
آخرین زمان مهلت دریافت  اســناد توســط مناقصه گر در ســایت: تا 

ساعت16:00روز شنبه  12/ 1401/09
آخرین زمان بارگذاری اســناد توســط مناقصه گر در سایت: تا ساعت 

16:00روز  شنبه  26/ 1401/09
زمان بازگشایی پاکتها: ) ازطریق سامانه ستاد (  

گشــایش پاکت » الف ، ب  ، ج« : ســاعت :  10:30  صبح روز سه شنبه  

تاریخ  29/ 1401/09
شرایط مناقصه گر: 

1.دارای گواهینامه صلاحیــت ایمنی پیمانکاری معتبر از وزارت تعاون ، کار 
و رفاه اجتماعی  

2.دارای گواهینامــه تأیید صلاحیت پیمانکاری معتبر از اداره کل تعاون کار 
و رفاه اجتماعی

3-گواهینامه حداقل رتبه 5 رشته تاسیسات و تجهیزات ازسازمان برنامه 
بودجه 

 آدرس:اســتان البرز ، کرج ، میدان طالقانی ، بلوارتعاون ، خیابان فرهنگ ، 
روبروی تربیت 6 ، شرکت گاز استان البرز ،امورپیمانها

تلفن : 34187144-026    نمابر : 026-32520868
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/9/12 
تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/9/13

شرکت گاز استان البرز

مناقصه مدیریت تعمیرات بهره برداری شهرستان فردیس
نوبت دوم

شناسه آگهی:1418875
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قانونهایطلاییمجلسیازدهمبرایمردم
احمد امیرآبادی فراهانــی  مقام معظم رهبری ویژگی بارز شــهید 
مدرس را شــجاعت آن شــهید و بی اثر بودن هر نوع تهدید و فریب در 
ایشان برشمرده اند. این شهید بزرگوار هیچگاه منافع مردم و کشورش 
را فدای مصلحت اندیشــی نکرد و در برابر هوچی گری ها و زیاده خواهی 

صاحبان منافع ذره ای کوتاه نیامد.
نمایندگان دور یازدهم مجلس شورای اســامی نیز با الگوسازی از آن 
شــهید بزرگوار و ایجاد یک مجلس انقابی تاش کردنــد تا از همان 
ابتدای شکل گیری این دور از پارلمان، تنها در جهت حفظ منافع ملت 
و آرمان های انقاب اســامی قدم برداشــته و با تصویب قوانین مؤثر و 
کارآمــد در حوزه های اقتصادی، اشــتغالزایی، فرهنگــی، اجتماعی، 
سیاســی و … گام های خود را بردارند.تا جایی که رهبر معظم انقاب 
در دیدار سال گذشــته خود با وکای ملت با تبیین برخی ویژگی های 
برجسته و قابل قبول نمایندگان، این دور از مجلس را مجلسی پرتاش، 
دارای همت بلند، کارآمد، برخوردار از نیروهای جوان و پرتوان در کنار 
عناصر مجرب معرفی کردند و در عین حال برخی توصیه ها را برای رفع 
آسیب های احتمالی از مجلس انقابی نیز بیان فرمودند. اکنون مجلس 
یازدهم در ســال ســوم فعالیت خود قرار دارد و خوب است، نگاهی به 

برخی قوانین مؤثر و کارآمد مصوب در این دوره داشته باشیم.
قانون مالیات بر ارزش افــزوده، قانون جهش تولید و تأمین مســکن، 
قانون تســهیل صدور مجــوز برخی کســب و کارها، قانــون حمایت 
از خانواده و جوانــی جمعیت، قانون مالیات بــر خانه های خالی، قانون 
جهش تولید دانش بنیان، قانون رتبه بندی معلمان، قانون برخی احکام 
مربوط به اصاح ســاختار بودجه کل کشور، قانون اقدام راهبردی برای 
لغو تحریم ها و صیانــت از منافع ملت ایران، قانون ســاماندهی صنعت 

خودرو و … از مهمترین قوانین مصوب تاکنون بوده است.
قانون مالیات بر ارزش افزوده با هدف شناســایی شرکت های کاغذی، 
حذف رانت با ســامانه ای شدن سیســتم مالیات، حذف مالیات از اصل 
قیمت طا، دائمی شدن معافیت مالیاتی کالاهای ضروری، جلوگیری 
از بروز فســاد و… و قانون جهش تولید و تأمین مسکن نیز در راستای 
ســاخت یک میلیون واحد مســکن در ســال، الزام واگذاری رایگان و 
تحویل فــوری اراضی تمامی دســتگاه ها و شــرکت های دولتی برای 
ساخت مسکن و شفاف شدن معامات مســکن با الزامی شدن اخذ کد 

رهگیری در همه معامات مربوطه تصویب شد.
مجلس یازدهم بــه دلیل وجود بازار ســیاه خرید و فــروش مجوزها، 
انحصاری شدن برخی مشــاغل و فساد و سو اســتفاده برخی افراد در 
دستگاه های اجرایی برای صدور مجوزها و وجود امضاهای طایی و رفع 
موانع بر سر راه اشــتغالزایی جوانان، قانون تسهیل صدور مجوز برخی 
کسب و کارها را تصویب کرد. همچنین نمایندگان با توجه به نگرانی ها 
از روند پیــری جمعیت با تصویــب قانون حمایت از خانــواده و جوانی 
جمعیت ضمن قــرار دادن امتیازاتی برای فرزندان تازه متولد شــده، 
موانع اقتصادی بر سر راه افزایش جمعیت را برای خانواده ها رفع کردند.

جلوگیری از دپوی خانه های خالی توسط افراد حقیقی و حقوقی، قطع 
دست سوداگران و سفته بازان بازار مســکن، تنظیم بازار اجاره مسکن، 
هدایت سرمایه انباشته شده در مســکن به سوی تولید و تبدیل مسکن 
به کالای مصرفی از دیگر مسائل مهمی بود که باعث شد تا وکای ملت 

قانون مالیات بر خانه های خالی را مصوب کنند.
تصویب قانون جهــش تولید دانش بنیــان یکی دیگــر از قوانینی بود 
که مجلس یازدهم بــا بهره گیری از فرمایشــات رهبــری انقاب در 
خصوص اهمیت تولید دانش بنیان و با هدف ایجاد اشــتغال، کمک به 
استارتاپ ها، توسعه فعالیت شرکت های دانش بنیان، مقابله با آثار سو 

تحریم ها و حمایت از کالاهای ایرانی در دستور کار خود قرار داد.
یکی از مهمترین قوانین چالشی، بحث قانون رتبه بندی معلمان بود که 
در طول اجاســیه دوم مجلس یازدهم مورد بحث و بررسی قرار گرفت 
و در نهایت بعد از ۱۲ ســال باتکلیفی تصویب شد تا ضمن ارزیابی سه 
سال یک بار معلمان مشمول قانون، با تقســیم آنها بر پنج رتبه موجب 
تقویت انگیزه و افزایش کیفیــت عملکرد معلمان شــود و تأثیر دادن 
شایســتگی های عمومی، تخصصی، حرفه ای و تجربــه در رتبه بندی 

معلمان بتواند در افزایش کیفیت آموزشی کمک کند.
خودرو یکــی از حوزه های اقتصــادی بحث برانگیزی اســت که طی 
سال های گذشته نارضایتی های فراوانی را در افکار عمومی ایجاد کرده 
و در این راستا مجلس یازدهم تصویب قانون ساماندهی صنعت خودرو 
را با هدف ســاماندهی بازار داخلی، تعدیل قیمت خودروهای داخلی، 
کاهش اختاف دو برابری قیمت کارخانــه و بازار، جمع آوری بازارهای 
سیاه خودروهای خارجی کشور، قانونمند کردن واردات خودرو، حذف 

واسطه ها از بازار خودرو و… در دستور کار خود قرار داد.
مجلس شورای اســامی در کنار بحث قانونگذاری به صورت جدی به 
موضوع نظارت بر روند اجرای قوانین توسط مســئولان نیز پرداخته تا 
جایی که جلســات علنی روزهای سه شنبه خود را با اســتفاده از ابزار 
»سوال از وزرا« به بحث نظارت اختصاص داده است. تاکنون مجلس از 
طریق اعمال ماده ۲۳۴ برای پیگیری قضائی مدیران متخلف، تصویب 
تحقیــق و تفحص های متعــدد در حوزه های مختلــف و نظارت های 
میدانی توانســته تا حدود زیادی تکانه ها و انحرافــات قطار قانون را بر 
ریل حرکتی کشور اصاح کند و در یک سال و اندی باقیمانده نیز تمام 
تاش خود را برای رفع مشکات اقتصادی و معیشتی و… مردم به کار 

خواهد بست.

باحضوررییسسازمانانرژیاتمیانجامشد
آغازعملیاتاحداثنیروگاهاتمی»کارون«

دردارخوین
عملیات احــداث نیــروگاه ۳۰۰ مگاواتی »کارون« بــا حضور معاون 
رییس جمهور و رییس ســازمان انرژی اتمی ایران در دارخوین از توابع 
شهرستان شادگان اهواز آغاز شد. به نقل از پایگاه اطاع رسانی سازمان 
انرژی اتمی ایران، عملیات احداث نیــروگاه ۳۰۰ مگاواتی »کارون« با 
حضور مهندس محمد اســامی؛ معاونان وی و جمعی از مدیران ارشد 
صنعت هسته ای کشور صبح روز شنبه، دوازدهم آذرماه در شهرستان 

دارخوین استان خوزستان آغاز شد.
نیروگاه اتمی »کارون« از نوع آب سبک تحت فشار )PWR( با ظرفیت 
تولید برق ۳۰۰ مــگاوات در زمینی به مســاحت تقریبی ۵۰ هکتار در 
مجــاورت رود کارون در نزدیکی شــهر دارخوین از توابع شهرســتان 

شادگان واقع در استان خوزستان احداث خواهد شد.
نیروگاه های آب ســبک تحت فشــار، رایج ترین نیروگاه های اتمی در 
سطح جهان هستند که از آب سبک به عنوان خنک کننده و کند کننده 
بهره می گیرند و ســوخت این نوع راکتورها از نوع اکســید اورانیوم و با 
غنای حدود ۴ درصد اســت.احداث این نیروگاه در راســتای ماموریت 
ســازمان انرژی اتمی بــرای تولید برق هســته ای از طریــق احداث 
نیروگاه های اتمی بومی بوده و زمان تقریبی اجرای این طرح ۸ ســال 
پیش بینی شده است که با اســتفاده از حداکثر توانمندی داخلی کشور 
در حوزه های طراحی، تامین تجهیزات و احداث نیروگاه های اتمی اجرا 

می شود و به بهره برداری می رسد.
برآورد مالــی اجرای این طرح حــدود ۲ میلیارد دلار اســت و از جمله 
مزایای احداث و بهره برداری از این پروژه می توان به تامین برق منطقه 
اشاره کرد.گفتنی است به منظور اجرای عملیات احداث نیروگاه اتمی 
کارون شرکت های داخلی نسبت به ســاخت تجهیزات مکانیکی ثابت 
نیروگاه و همچنین طراحی و ساخت پمپ های خنک کننده مدار اول و 

ایمنی نیروگاه اقدام خواهند کرد.

یادداشت

خریدار   وزیر کشــور یکی از کارکردهای تریبون
مهم شــورای ائتــاف و جریانات همســو 
را جهاد تبیین برشــمرد و گفــت: وقتی با 
بیــش از ۹۰ درصد از بازداشــت شــدگان 
در اغتشاشــات اخیــر صحبت می شــود، 
اظهار پشــیمانی و ندامت می کنند و اغلب 
می گویند که این حرف ها را قبا نشنیده اند.

 احمد وحیدی در نشستی با اعضای شورای 
ائتاف نیروهــای انقاب اســامی، افزود: 
وجود این شــورا برای انســجام بخشی به 
نیروهای طرفدار انقــاب در فقدان احزاب 

قوی و معتقد، بسیار مغتنم است.
وی بــا تاکید بر ضرورت هم اندیشــی برای 
دستیابی به الگوی مناســب در طی کردن 
ادامه مســیر، اضافــه کرد: در ایــن دنیای 
پیچیده نمی توانیم بدون تجهیز کافی وارد 
صحنه شــویم؛ اینجا جایی است که جامعه 
سیاســی ما باید شــکل بگیرد.وزیر کشور 
با اشــاره به اظهارات رهبــر معظم انقاب 
اســامی در خصــوص حلقه هــای میانی 
حکمرانی مردمی ادامه داد: از نگاه ایشــان 
این حلقه ها نقش تعیین کننده ای در اداره 
امــور دارند.وحیدی لازمــه تحقق برخی 
مســائل مهم همچون جوانــی جمعیت و 
اصاحات اقتصادی را حضور بدنه اجتماعی 
دانســت و اضافه کرد: دولت هــا به تنهایی 
نمی توانند دســتیابی به این سیاســت ها 
را محقق ســازند و اگر بدنه اجتماعی قوی 
نداشــته باشــیم، این مســایل باتکلیف 
می ماند.وی، وجود دیوانسالاری پیچیده را 
مانعی دانســت که در طول سالیان گذشته 
در دستگاه های دولتی شــکل گرفته است 

و یادآور شــد: اگر جریانــات اجتماعی به 
حرکت در نیایند، حتماً اهداف سیاســت ها 
حتی در بخش هــای اقتصادی هم به نتیجه 
نخواهد رســید.وزیر کشــور با بیان اینکه 
با اباغ سیاســت های اصل ۴۴ انتظار یک 
جهــش اقتصــادی می رفت، اظهــار کرد: 
مناســب عمل نشــدن در بخش دولتی و 
فقدان بخش خصوصــی متعهد فعال، جزو 

دلایلی بود که این انتظار محقق نشد.
وحیدی بــا انتقــاد از اینکه بخــش قوی و 
توانمند در حوزه اقتصــاد واجتماع فعالیت 
ندارند و انتظارها متوجه دولت شــده است، 
گفت: این اعتقاد که دولت نقطه آغاز و پایان 
هر کاری اســت، زنجیر زدن بــه پایه های 

حرکت انقاب است.
وی خاطرنشان کرد: حداکثر وظیفه دولت 
این باید باشد که موانع را از جلوی پای مردم 
بردارد تا آنها تحرک بیشتری داشته باشند. 
ما در جریانــات اجتماعی و ســاختن یک 
جامعه قوی و بالنده بــه چنین حضوری از 

طرف مردم احتیاج داریم.

مرکز گرایی غلط است
وزیر کشور مسأله دیگر را حکمرانی دانست 
و توضیح داد: بســیار نیازمنــد حکمرانی 
هســتیم که بر یک الگوی اســامی ایرانی 

پیشرفت منطبق باشد.
وحیــدی، تاکیــد کــرد: ایــن میــزان از 
مرکزگرایی کــه در الگوی دیوانســالاری 
کشور شکل گرفته، غلط است و باید اصاح 
شــود. ما اگر این غل و زنجیرها را از تصمیم 
گیرندگان در همه ســطوح برنداریم، کار با 

مشــکات و انرژی زیادی انجام می شــود؛ 
البته این میــراث قبل از انقاب اســت که 

متاسفانه پس از انقاب هم ادامه یافت.
وی تصریــح کرد: این ها مواردی اســت که 
سیستم فکری و تشــکیاتی، چه حزبی و 
چه جبهه ای باید به آن بپــردازد. درتعریف 
ما احــزاب به معنــای رقابت بــرای قدرت 
نیست بلکه حزب جایگاهی برای رسیدن به 
آرمان ها و ارزش ها و تقویت بنیه های اقتدار 

و قدرت ایران است.
وزیر کشــور افزود: ســاختارها باید اصاح 
شــوند و گرنه انتصاب مدیر خوب و ارزشی 
اگرچه موثر اســت، امــا به تنهایــی کافی 

نیست و باز هم مشکل برطرف نمی شود.
وحیدی بــا تاکید بــر اینکه باید مســایل 
حکمرانی را اصاح کنیم، ادامه داد: انبوهی 
از مسایل همچون حاشیه نشینی از گذشته 
باقی مانده اســت و دولت آیت الله رئیســی 
واقعا درگیر این مسایل است و تاش زیادی 
دارد.وی اضافه کرد: در همین مدت از کرونا 
تا مشکاتی که هم به لحاظ فکری و روحی 

و هم به لحاظ عملــی در حوزه تحریم ایجاد 
شده بود، وجود داشت.

وزیر کشــور با بیان اینکه دولت ســیزدهم 
نشــان داد که بدون آمریکا و بــدون برجام 
تحمیلی می توان به پیش رفت، عنوان کرد: 
اتفاق بزرگ دیگــر در اقتصاد، بحث اصاح 

نرخ ارز و جراحی بزرگ اقتصاد بود.
وحیدی با بیــان اینکــه پیــش از این در 
سیاست خارجی به بن بستی رسیده بودیم، 
خاطرنشان کرد: این دولت، کارهای بزرگی 
در این زمینه انجام داد که البته ممکن است 
در این هیاهو شنیده نشود و برخی هم نمی 

خواهند که شنیده شود.
وی، اغتشاشــات اخیر را محصــول نگرانی 
دشــمنان از افزایــش اقتــدار جمهوری 
اسامی ایران دانســت و افزود: اینها وقتی 
دیدند کــه ایران فشــار حداکثــری را به 
شکست کشانده اســت، اصاحات اساسی 
اقتصادی انجام می دهد و مشکات را یکی 
پس از دیگری حل می کند، بســیار نگران 
شدند.وزیر کشــور خاطرنشــان کرد: آنها 
نگرانند چون ایران نه فقط در کشــورهای 
اسامی تاثیرگذار است که اکنون در معادله 
شــرق و غرب، نقش آفرینی موثــر و تعیین 
کننــده دارد.وحیدی تصریح کــرد: دولت 
سیزدهم از اوج ناامیدی که نمی شود کاری 
کرد، به این نقطه رســیده اســت که نشان 
دهنده عمق ظرفیت هــای درونی جامعه، 

کشور و ملت ایران است.
وی مسأله دیگر را انتقال این دستاوردها به 
مردم و طیف خاکســتری جامعه، توصیف 
کرد و گفــت: اینجا وظیفه دیگــری برای 

تشکل ها از جمله شورای ائتاف درست می 
شود که همان فرمایش رهبر معظم انقاب 

در باب جهاد تبیین است.
وزیر کشــور، عدم تبیین مناسب اقدامات 
انجــام شــده را بزرگترین مشــکل در این 
زمینه برشــمرد و افزود: وقتی با بیش از ۹۰ 
درصد از بازداشت شــدگان در اغتشاشات 
اخیر صحبت می شــود، اظهار پشیمانی و 
ندامت می کنند و اغلــب می گویند که این 

حرف ها را قبا نشنیده اند.
وحیدی یکی از کارکردهای مهم شــورای 
ائتــاف و جریانات همســو را جهاد تبیین 
برشمرد و با یادآوری شــهادت طلبه شهید 
»آرمان علی وردی« ادامه داد: این شــهید، 
طلبه ۲۰ ساله ای بود که او را به بدترین وجه 
به شهادت رساندند؛ اما متاسفانه نتوانستیم 
چهره زیبای این شهید را به نمایش بگذاریم 

وگرنه یک شهید حججی دیگری بود.
وی گفت: این شــهید یک دهه هشــتادی 
اســت که حســرت یک توهیــن را به دل 
اغتشاشــگران و دشــمنان گذاشت و جان 

خویش را فدا کرد.
وزیر کشــور، یکی از دلایل اغتشاشات اخیر 
را ناتوان جلوه دادن دولتی برشــمرد که به 
منویات رهبر معظم انقــاب، اعتقاد دارد و 
درصدد جامه عمل پوشاندن به آنها است و 
گفت: در برخی روزنامه ها، مقالاتی منتشر 
می شود که درصدد تئوریزه کردن حوادث 

اخیر برای پیشبرد اهداف خود هستند.
وحیدی در پایان از شورای ائتاف نیروهای 
انقاب اســامی خواســت در مشــورت و 

نظارت، به یاری وزارت کشور بیاید.

خریــدار  رئیس جمهــور گفــت: قانون 
اساســی ما اصولی ثابت و غیرقابل تغییری 
مانند اســامیت و جمهوریــت دارد. البته 
سازوکارهایی برای اجرای قانون وجود دارد 

که حتماً قابل تغییر است.
 آیت الله سید ابراهیم رئیســی در همایش 
ملی مســئولیت اجرای قانون اساســی در 
محل سالن اجاس ســران که به مناسبت 
۱۲ آذر روز قانون اساسی برگزار شد، اظهار 
داشت: قانون اساســی میثاق ملی و تبلور و 
تجســم انقاب شکوهمند اســامی است.

قانون اساســی تضمین کننده جمهوریت 
و اســامیت نظام و تضمین کننده حقوق 

اساسی و آزادی های مشروع است.
آیت الله رئیســی ادامه داد: قانون اساســی 
اساس و اصولی است که هم نشان از حقوق و 
هم نشان از تکالیف دارد. حقوقی که خداوند 
برای آحاد شهروندان قرار داده و تکالیفی که 
در کنار این حقوق برای مســئولان و دست 
اندرکاران وجود دارد. با توجه به اینکه حق 
عبارت اســت از آن قرار واقعی عالم هستی، 
با تکالیفی همراه است و حق و تکلیف باهم 
اســت. باید دید قانون اساسی اجرا می شود 
یا برخــی از آن مورد کم توجهــی قرار می 
گیرد که جای این در کاس های آکادمیک 
نیســت بلکه در عرصه اجتماعی پرداختن 
به این اصول برای صاحبــان حق و تکلیف 

بسیار آموزنده خواهد بود.
رییس جمهور تصریح کــرد: آنانی که حقی 
دارند براســاس قانون اساســی بدانند چه 
حقی دارند و آنانی کــه تکلیف دارند ببینند 

آیا به تکلیف عمل کرده اند یا نه.
وی با اشــاره به ســفرش به آفریقا گفت: در 
این ســفر یکی از اســاتید برجسته حقوق 
که رفاقت بســیار نزدیکی با  ماندلا داشت، 
خاطراتی بیان کرد، مبنی بــر اینکه، بعد از 
حکومت آقــای مانــدلا در افریقای جنوبی 
من و چند نفر  برای نوشــتن قانون اساسی 
مامور شــدیم و تمام قوانین اساسی دنیا را 
من و دوستانم مطالعه کردیم، به این نتیجه 
رســیدیم که مترقی ترین قانون اساســی 
دنیا، قانون اساسی جمهوری اسامی ایران 
است، چون شما موفق شده اید، بین آرمان 

و دموکراسی جمع کنید.
آیت الله رئیســی با بیان اینکه اجرای ناقص 
قانون اساســی دلیل ناکارآمدی های قانون 
نیست، گفت: اصول جمهوریت، اسامیت، 
اســتقال و آزادی نظام اســامی حقوق و 
آزادی هایی که در قانون اساســی قید شده 
است، اصل این قانون است و روش ها و سازو 
کارهایی برای اجــرای قانون وجود دارد که 
حتما قابل بررسی اســت و روش قابل تغییر 
اســت اما ارزش قابل تغییر نیســت. روش 
امکان تغییــر دارد و ارزش لایتغیر اســت. 
ســازوکارها و روش ها را به اقتضا می توان 

برررسی کرد.

قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران 
هیچ بن بستی ندارد

وی خاطرنشــان کــرد: قانــون اساســی 
جمهوری اســامی ایران هیچ بن بســتی 

ندارد تنظیم، تدوین و نهایی شــدن آن به 
نحوی اســت که در اجرای قانون اساســی 
و اجــرای امور کشــور با بن بســت مواجه 

نخواهید شد.
رئیس جمهور تأکید کرد: همه مســئولان 
برای احیا، احقاق و اجــرای تکالیف قانون 
اساســی در حوزه های اجرایــی و تقنینی 
و اجــزای حکومت که در جــای جای نظام 

مسئولیت دارند، باید تاش کنند.
آیت الله رئیســی افــزود: باید اعــام کرد 
متکفــل، مســئول و مامور کــدام اصل یا 
کدامین اصول قانون اساسی هستید؟ آیا در 
اجرای این اصل یا اصول توفیقاتی که داشته 
اید، پیشنهاد و نظراتی برای اجرای کامل و 
متوازن وجود دارد یا نه؟ و ســوم اینکه آیا با 
موانع و مشکاتی در اجرا برخوردید مراتب 

را اعام می کنید.
رئیس جمهــور گفت: دانشــگاه، نخبگان، 
خبرگان و صاحبنظران بــه کمک بیایند و 
مسئولان و دســت اندرکاران در این هیات 
پیگیری قانون اساســی پیگیری کنند که 
هیچ اصلی از قانون اساســی بــا تعطیلی و 

اجرای آن با کندی مواجه نشود.
وی با اشــاره به مردمی کردن قانون اساسی 
گفت: مردمی کردن قانون اساســی یعنی 
همه مــردم را بــا آموزش حقــوق و اصول 
قانون اساسی در همه رســانه ها مشارکت 
دهیم. مردم اگــر به حقی که دارند آشــنا 
شــوند مرحله بعد مطالبه حق است. اصل 
هشتم قانون اساسی امر به معروف و نهی از 
منکر که امر به همه خوبــی ها و نهی از همه 
پلشتی ها است باید شناخته شود و معروف 
ها و منکرها در همه حوزه ها باید شــناخته 
شــود و مردم باید خود را متعهد و مسئول 
بدانند و اینجا امر به معنای غیر توصیه است 

و معنای مخصوص به خود دارد.

عدالت اصل لایتغیر است
آیت الله رئیســی ادامــه داد: در این صورت 
مردم خود را در جایگاه کســی می بیند که 
حقی ادا نمی شود و باید احساس مسئولیت 

کند، امر به معــروف و نهــی از منکر جای 
تهمــت، دروغ، غیبت و پچ پچ کــردن ها، 
ناسزا گفتن ها و بســیاری از نبایدها را سد 
می کند ودر هر ســازمان به جای هر کاری 
که کمکی نمــی کند و بلکه جــو بدبینی و 
تهمت را رواج می دهد به اصل امر به معروف 
و نهــی از منکر توجه می شــود. این نظارت 
همگانی برای اجرای قانون اساســی، دین و 

عدالت است.عدالت اصل لایتغیر است.
رئیس جمهور با اشــاره به آیــه ای از قرآن 
کریم، گفت: مردم قرار اســت اقامه کننده 
قسط باشــند یعنی اگر آموزش و پرورش، 
آموزش عالی و فرهنگ ســازان در کشــور 
مردم را به کیفیت در عقل دعوت کنند، خود 
مردم اقامه و مطالبه قســط  عدل خواهند 
کرد و بعد جامعه ای ایجاد می شود که شاهد 

فقر، بی عدالتی است، فساد نخواهیم بود.
وی با بیان اینکه بعد از توحید هیچ مفهومی 
گســترده تــر و فراگیرتــر از عدالت وجود 
ندارد، ادامه داد: عدالت اصل لایتغیر قانون 
اساســی اســت. عدالت امری فطری پسند 
اســت که در قانون اساســی ما به آن تاکید 

شده و مشارکت عمومی را در بر دارد.
رئیســی اظهار کرد: مطالبه گــری اجرای 
قانون اساســی نه فقط در نخبــگان، چهره 
ها، اســاتید و صاحبان قلم بلکه همه باید در 
میان همه اقشــار جامعه وجود داشته باشد 
همه باید مطالبه گر اجــرای اصول مترقی 
قانون اساسی باشند. فرهنگ سازی، مطالبه 
گری، آموزش و پاسخگویی از همه صاحبان 
تکلیــف و مســئولیت، در برابــر خداوند، 
شــهروندان، ارباب رجوع و سلسله مراتب 

اداری باید شکل بگیرد.

ایران قوی در پرتو اجرای قانون 
اساسی شکل می گیرد

رئیس جمهور با اشــاره به اینکــه تفاوت ما 
دیگر نظام های دنیا این اســت کــه قبل از 
هرچیز باید در برابر خداوند خود را پاسخگو 
بدانیم، اضافه کرد: همه صاحبنظران اجرای 
قانون اساســی می توانند در این باره اعام 

نظر کننــد و برای اجرا ســنجش داشــته 
باشند و بسیاری از عقب ماندگی ها را با نگاه 
درستی که امروز اســاتید دانشگاه ها و همه 
حق شناســان، حق دانان و حــق خواهان 

دارند، جبران کنند.

خود را مدافع همه اقوام، گروه ها، 
دسته ها و مذاهب در کشور عزیزمان 

جمهوری اسلامی ایران می دانم
رئیس جمهــور گفــت: بنــده بــه عنوان 
جایگاه اداری خود در مقــام رئیس جمهور 
مســئولیت اجرای قانون اساسی را برعهده 
دارم و خــود را مدافع همه اقــوام، گروه ها، 
دســته ها و مذاهــب در کشــور عزیزمان 
جمهوری اســامی ایران می دانم ومعتقدم 
شــکل گرفتن ایران قــوی در پرتو اجرای 

قانون اساسی خواهد بود.
وی افزود: اگر ایران قــوی می خواهیم باید 
بدانیم که رمز حقد و کینه دشــمن دقیقا به 
دلیل این قدرت جمهوری اســامی و شکل 
گرفتن ایران قوی به دســت باکفایت مردم 

و با تدبیر برای اجرای قانون اساسی است.
آیت الله رئیســی گریــزی هم به مســأله 
انتخابات در کشور زد و گفت: کشور ما کشور 
انتخابات است؛ هر گاه دسته، فکر و جریانی 
در دولت و بخش های دیگر می آید با همین 
قانون اساسی با شــکل گیری سازوکارهای 

حکومت و نظام پیش می رود.
وی ادامه داد: به تعداد ســال بعد از پیروزی 
انقاب انتخابات داشــتیم و جای شگفتی 
دارد که کسانی که دم از حقوق بشر و لیبرال 
دموکراســی می زنند چطور از کشوری در 
منطقه که یک انتخابات در آن برگزار نشده 
جمایت می کنند و به کشــوری که به تعداد 
سال های شکل گیری اشت انتخابات داشته 
حقد و کینه می ورزند؛ آن هم کشــوری که 
امروز جزو آزادترین کشورها از نظر مراجعه 
آرای مردمــی اســت امــا دیکتاتورترین و 
مســتبدترین کشــورهای منطقــه مورد 

حمایت هستند، چطور این را باور کنیم؟
رئیس دولت ســیزدهم افزود: از جلوه های 

روشــن برای حقوق بشر و انســان، قانون 
اساسی ما است.آیت الله رئیســی با استناد 
به سخن حضرت علی )ع( به مالک اشتر که 
مردم یا مســلمان و هم کیش تو هستند یا 
مثل تو انسانند، گفت: در کشوری که اساس 
آن بر انتخابات اســت باید همــه گروه ها، 
احزاب ومذاهــب دراجرای قانــون توافق 
کنند چون می خواهیم عدالت اجرا شــود 
و بهترین ماک برای اجرای عدالت، توافق 

برای اجرای قانون اساسی است.

کارآمدی در اجرای قانون اساسی 
است

وی افزود: باید بر اجــرای قانون توافق کنیم 
و بگوییم همه گروه های سیاســی، احزاب 
و دســته ها بر اجرای قانــون توافق کرده و 
قانونمداری یــک اصل باشــد و هیچ کس 
خاف قانون عمل نکند و هیچ کس در هیچ 
جایگاهی بــه خود اجــازه دور زدن و نقض 

قانون را ندهد.
رئیس جمهــور تصریح کــرد: در جایی اگر 
امر فوری و اضطراری پیش آمد، خود انجام 
دادن یــک کار فوری هم قانــون دارد. مثا 
زمان جنگ یا شــرایط خاصی باشد، انجام 
یک کار در شــرایط خاص هم ضابطه دارد 
و این امــر همه را مقید می کنــد که محور، 
قانون اســت و کارآمدی در اجــرای قانون 

اساسی خواهد بود.
وی افــزود: معتقدیم بــا توجه بــه اصول 
مترقی قانون اساســی و تقید همه بخش ها 
در نظام، اگر بر اســاس قانونمداری، اجرای 
عدالت و اجرای قانون اساسی حرکت کنیم، 
کارآمدی نظام اداری کشــور در اجرا، قضا و 
مجلس و همه بخش هــای حکومت اتفاق 
خواهد افتاد، همگان ثمــره نقض یا اجرای 
قانون را دیدیم.همایش امــروز نماد و نمود 
توجه به قانون اساسی و آغاز همکاری باشد 
نه پایان آن.رئیس جمهور خاطرنشان کرد: 
توافق همگان بر یک اصل و آن اصل اجرای 
قانون اساســی با همه حقوق و تکالیفی که 
در ایــن قانون وجــود دارد، حفــظ حقوق 
شهروندی با مطالبه ای که مردم و نخبگان 
دارنــد، توجه به اصل پاســخگویی، احیای 
اصل مترقــی امر به معــروف و نهی از منکر 
ضروری اســت. همه بایدها و معروف ها در 
نظامات سیاســی، اجتماعی فرهنگی باید 

لیست و روشن شود.
وی گفــت: گــروه هــای همــکاری باید 
شــکل بگیرد و این همکاری و مشــارکت 
صاحبنظــران در اجــرای قانون اساســی 
کمک کند و بنده به عنــوان طلبه می گویم 
که دیدگاه هــای صاحبنظــران کمک به 
سزایی اســت و مصمم هستم در این دوره از 
مســئولیت در اجرای اقانون اساسی از هیچ 
تاشــی فروگذار نکنم و همه تاش خود را 

برای اجرای آن به کار بگیرم.
رئیس جمهــور تصریح کرد: کمک شــما،  
رهبر معظــم انقاب، حمایت هــای مردم 
و هدایت های صاحبنظــران حتما کمکی 
خواهد بود تا قانون اساســی به تمام و کمال 

اجرایی شود.
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رئیسسازمانبورس:
همهخودروهایپرتیراژقابلیتعرضه

دربـورسرادارند
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار با اشــاره به عرضه ۲۰۷ و تارا در 
بورس کالا تاکید کرد: همه محصولات پرتیراژ قابلیت عرضه در بورس 

کالا را دارند.
 مجید عشــقی در حاشــیه بازدید از کارخانه ایران خــودرو با تاکید بر 
این که صنعت خودرو با مشکات انباشــته ای مواجه است اظهار کرد: 
فرآیند خوبی برای رفع مشــکات مذکور در یکســال گذشته از جمله 

افزایش تولید تا تکمیل خودروهای ناقص انجام شده است.
وی ادامه داد: همچنین در راســتای اصاح ســاختار قیمتی قدم های 
خوبی برداشته شده  که امیدواریم این فرآیند با کمک بورس کالا ادامه 
یابد و بخش عمــده ای از محصولات خارج از قیمت  گذاری دســتوری 

عرضه شود تا بتوانیم شاهد یک بازار منصفانه در بورس کالا باشیم.
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار با بیان این که اصاح ساختار مالی 
خودروسازها به مرحله سختی رسیده است، اظهار کرد: زیان انباشته ای 
که در دو شرکت خودروساز ایجاد شده اصاح ســاختار مالی را دشوار 

کرده است.
عشــقی در مورد واگذاری سهام ایران خودرو و ســایپا عنوان کرد: این 
فرآیند از طریق سازمان خصوصی سازی دنبال می شود. در مورد سهام 
وثیقه این خودروساز سازمان بورس متولی نیست و سازمان خصوصی 

سازی در حال جایگزینی سهام است تا سهام وثیقه آزاد شود.
وی در مــورد این که کدام خودروهــای پرتیراز در بــورس کالا عرضه 
خواهند شد؟ تصریح کرد: ســایر محصولات همانند ۲۰۷ و تارا قابلیت 
عرضه دارند و این عرضه باید متناسب با بازاری که دارند صورت بگیرد. 
همه مشتریان می توانند در بورس کالا خودرو بخرند و تاش ما افزایش 

عرضه ها است.
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار تاکید کــرد: مصرف کننده نهایی 

باید خودرو را در بورس کالا به قیمت منصفانه بخرد.

کارشناسبازارسرمایه:
بازارسهاممستعدرشداست

 یک کارشناس بازار سرمایه گفت: پیشنهاد اصلی سازمان بورس این 
است که عرضه خوراک در بورس و قیمت گذاری آن در بازار سرمایه 
باشد که به نظر می رســد این موضوع یک بخش مثبت است، چراکه 
به صورت های مالی شــرکت های پتروشــیمی، قدرت پیش بینی  

می دهد.
به گزارش سازمان بورس و اوراق بهادار، امیر عباس کریم زاده در پاسخ 
به این پرســش که روند صعودی بازار ســرمایه می تواند پایدار باشد یا 
خیر، به بورسان اظهار کرد: بازار سرمایه کشــور مستعد رشد است، اما 
نگرانی های سیاســی، بودجه، نرخ خوراک، نــرخ حامل های انرژی و 
همچنین نــرخ تعرفه های صادراتی از جمله عواملی هســتند که برای 

شرکت های بورسی مهم هستند.
وی افزود: امیدواریم با حمایت ســازمان بــورس گام های موثری برای 
سدهای پیش روی شرکت ها برداشته شود تا رشــد قابل توجهی را در 

بازار شاهد باشیم.

به گفته کارشناس بازار سرمایه؛ رشد بازار نیازمند همکاری موثر بانک 
مرکزی اســت تا سیاســت های ضد تورمی را اتخاذ کند. اگر نرخ بهره 
بین بانکی بالا باشــد و یا انتشار اوراق گام به بازار ســرمایه، بانک ها و یا 
شرکت های سرمایه گذاری فشاری وارد کند شاهد خروج قابل توجهی 

پول از بانک ها خواهیم بود.
کریم زاده با تاکید بــه اینکه دولــت باید در سیاســت گذاری مربوط 
به انتشــار اوراق بــا دقت بهتر و بیشــتر حرکــت کند، عنــوان کرد: 
سیاســت گذاری درســت از ســوی دولت، اقتصاد را بــا چالش های 
جدید مواجه نکرده و تاثیر مخربی بر چرخه صنایع نخواهد گذاشــت. 
موضوعات و مسائل اقتصادی باید از سوی تیم اقتصادی ، پایدار، محکم 

و قوی تحلیل شود.
وی با اشــاره به صحبت های رئیس ســازمان بــورس در خصوص نرخ 
خوراک صنایع گفت: پیشنهاد اصلی سازمان بورس این است که عرضه 
خوراک در بورس و قیمت گذاری آن در بازار ســرمایه باشــد که به نظر 
می رســد این موضوع یک آیتم مثبت باشد، چرا که به صورت های مالی 

شرکت های پتروشیمی، قدرت پیش بینی پذیر بودن می دهد.
این کارشناس بازار ســرمایه ادامه داد: اگر نرخ خوراک صنایع همانند 
معامات بورس کالا شفاف  شــود، رانت از بین رفته و از حقوق سهامدار 
دفاع خواهد شد و این یک پیام مثبت به سهامدار عمده شرکت ها است 

و جریان ورود نقدینگی به بازار سرمایه را تسهیل می کند.
کریم زاده یادآور شد؛ بازار مستعد رشــد است اما نیازمند اعتمادسازی 
از سوی تمامی مســئولان دولت، بانک مرکزی، وزارت اقتصاد، وزارت 

صمت و مجلس شورای اسامی است.

درهفتماههامسال
سکهطرحقدیموجدیدچقدرگرانشد؟

بانک مرکزی متوسط قیمت فروش ســکه تمام بهار آزادی طرح جدید 
و قدیم در تهران طی هفت ماه امسال را اعام کرد که بر اساس آن، سکه 
طرح جدید و قدیم نسبت به مدت مشابه سال گذشته به  ترتیب ۲۸.۲ و 

۳۰.۴ درصد افزایش قیمت داشته است.
بررســی گزارش بانک مرکزی نشــان می دهد که در مهر ماه امســال 
متوســط قیمت فروش یک ســکه تمام بهار آزادی طرح قدیم در بازار 
آزاد شهر تهران، ۱۳ میلیون و ۹۹۴ هزار تومان بوده که در مقایسه با ماه 
قبل و ماه مشابه ســال قبل به  ترتیب ۵.۱ و ۲۳.۴ درصد افزایش داشته 

است.
همچنیــن، حداقل و حداکثر نرخ فروش ســکه مذکــور در این ماه به  
ترتیب ۱۳ میلیون و ۴۵۰ هزار تومــان و ۱۴ میلیون و ۳۱۰ هزار تومان 

اعام شده است.
عاوه بر این، در مهر ماه سال ۱۴۰۱ متوســط قیمت فروش یک سکه 
تمام بهار آزادی طرح جدید در بازار آزاد شهر تهران ۱۴ میلیون و ۸۶۸ 
هزار تومان بوده که در مقایسه با ماه قبل و ماه مشابه سال قبل به  ترتیب 

۶.۱ و ۲۶.۹ درصد با افزایش مواجه شده است.
البته، حداقــل و حداکثر نرخ فروش ســکه مذکور در ماه یادشــده به  
ترتیب ۱۴ میلیون و ۲۵۵ تومان و ۱۵ میلیــون و ۲۶۶ هزار تومان بوده 

است.
بنابراین، در هفت ماهه اول امسال متوسط قیمت فروش یک سکه تمام 
بهار آزادی طرح قدیم و جدیــد به ترتیب ۱۳ میلیون و ۷۰۹ هزار تومان 
و ۱۴ میلیون و ۳۴۵ هزار تومان بوده که نسبت به دوره مشابه سال قبل 

به ترتیب ۲۸.۲ و ۳۰.۴ درصد افزایش داشته است.

بازار

در راســتای تســهیل در تأمین تقاضای ارز به  صورت 
اسکناس در ســرفصل های مصارف ارزی خدماتی، از 
امروز، فروش ارز به صورت اسکناس به بازرگانان )صرفاً 
اشــخاص حقیقی( تا ســقف ۶۰۰۰ یورو یا معادل آن 
به سایر ارزها در ســال با نرخ توافقی در شعب منتخب 

ارزی پنج بانک مجاز است.
طبق اعام بانک مرکــزی به منظور پاســخگویی به 
نیازهــای ارزی و تســهیل در تأمیــن ارز بــه صورت 
اســکناس در ســرفصل های مصارف ارزی، ترتیبات 
فروش ارز به صورت اسکناس به بازرگانان، ۱۰ آذر ماه 
به بانک های ملی ایران، ســپه، تجارت، ملت و صادرات 

ایران اباغ شــد.  بر این اســاس، بازرگانان 
)اشــخاص حقیقی( از امــروز می توانند با 
ارائه »کارت بازرگانی دارای حداقل یک ماه 
اعتبــار« و »گواهی ســابقه فعالیت تجاری 
از وزارت صنعت، معــدن و تجارت )حداقل 
به مدت یک ســال(« به متصدیان شــعب 
منتخب بانک های یاد شده، نسبت به خرید 

ارز به صورت اسکناس تا سقف ۶۰۰۰ یورو یا معادل آن 
به سایر ارزها در سال با نرخ توافقی اقدام کنند.

شایان ذکر اســت به محض مهیا شدن امکان استعام 
کارت های بازرگانی، فروش اسکناس در سرفصل مزبور 

برای صرافی هــای مجاز نیز میســر خواهد 
شد.در دســتورالعمل مورد اشاره خطاب به 

بانک های عامل آمده است:
در راستای تســهیل در تأمین تقاضای ارز به 
صورت اسکناس در ســرفصل های مصارف 
ارزی خدماتی، بدینوســیله به اســتحضار 
می رســاند از تاریــخ ۱۲ آذر ۱۴۰۱، فروش 
ارز به صورت اســکناس به بازرگانان )صرفاً اشــخاص 
حقیقی( تا سقف ۶۰۰۰ یورو یا معادل آن به سایر ارزها 

در سال با نرخ توافقی با رعایت شرایط ذیل مجاز است:
۱-    ارائه کارت بازرگانــی معتبر دارای حداقل یک ماه 

اعتبار توســط بازرگان ۲-    ارائه گواهی سابقه فعالیت 
تجــاری مســتمر از وزارت صنعت، معــدن و تجارت 

)حداقل به مدت یک سال( توسط بازرگان
۳-    تأمین ارز از محــل منابع داخلــی آن بانک، بازار 
متشــکل معامات ارزی و اســکناس خریداری شده 

بابت ارز حاصل از صادرات مجاز است.
۴-    انجام فرآیند شناســایی مشــتری حسب ضوابط 

اباغی این بانک و سایر مقررات مربوطه الزامی است.
۵-    انجام ثبت معامله فروش ذیل ســرفصل یاد شده 
در ســامانه نظارت ارز )ســنا(  همزمان با اخذ ریال از 

مشتری و تحویل ارز به وی الزامی است.

ارز

خریدار  طی سال های اخیر تحولات نرخ 
ارز عمدتــاً متأثر از عوامــل غیراقتصادی و 
برونزا بوده که در عمل به تغییرات نرخ ارز در 
مسیری نامتناســب با بنیان های اقتصادی 

منجر شده است.
طی ســال های اخیر تحولات نرخ ارز عمدتاً 
متأثر از عوامل غیراقتصــادی و برونزا بوده 
که در عمل به تغییرات نرخ ارز در مســیری 
نامتناســب با بنیان های اقتصــادی منجر 
شده اســت. با این حال در چنین شرایطی 
سیاســتگذار تــاش نمــوده اســت تا با 
بکارگیری ابزارهای در اختیار و در عین حال 
با رعایت اقتضائات اقتصادی کشــور، آثار و 
تبعات منفی بروز عوامل فوق را در ســطح 
کان به حداقل برساند. لذا رویکرد سیاستی 
متخذه از ســوی بانک مرکزی بــر آن بوده 
اســت که ضمن توجه به ضرورت صیانت از 
ذخایر ارزی، زمینه متعادل ســازی عرضه و 
تقاضا و به تبع آن ثبات بخشــی به بازار ارز را 

فراهم سازد.

اوراق ارزی بانک مرکزی یک ابزار 
مالی مؤثر برای مدیریت بازار است

جدیــد  امــکان  یــک  ارزی  اوراق 
سرمایه گذاری برای عموم مردم است که از 
روز شنبه ۲۸ آبان در دســترس قرار گرفته 
اســت.گواهی ارزی در واقع نوعی ابزار مالی 
برای سیاســت گذاری پولی توســط بانک 
مرکزی اســت که به عنوان یک سند رسمی 
و قانونی مانند سهام و اوراق قرضه و یا سایر 
ابزارهای مالی عمــل می کند و برای افرادی 
مناسب است که به ســرمایه گذاری با مازاد 

سرمایه خود در بازار ارز تمایل دارند.
بانک مرکزی به عنوان سیاســت گذار پولی 
این نیاز را احســاس کرده اســت کــه ابزار 
جدیدی را برای مدیریت ســمت عرضه ارز 
یا تقاضای ارز طراحی و بازار را مدیریت کند 
و به همین دلیل نیــز اوراق گواهی ارزی را 

منتشر کرده است.
سیاست انتشار این اوراق در شرایطی اتخاذ 
شده اســت که بانک مرکزی تاش دارد تا 
ضمن مدیریت نوسانات بازار ارز، انتظارات 
تورمی را نیــز کنترل کنــد. اگرچه برخی 
رســانه ها با اهداف خاص به دنبال زیرسوال 
بردن این راهکار سیاســت گذار هستند و بر 
عدم کارآیی و عدم امکان تأمین اســکناس 
ارز در زمان سررسید این اوراق تاکید دارند. 
اما این نگاه منفی و با اهداف مغرضانه کاماً 
سطحی و بدون بررســی کارشناسی و فنی 

است.
با افزایش نرخ ارز در معامات غیررســمی، 
شــاهد ایجاد صف های خریــد هیجانی و 
کاذب در مقابــل صرافی هــا بودیم. روندی 
که منجر بــه افزایش انتظــارات تورمی در 
جامعه شــده بود. تشــکیل این صفوف به 
هیجانات دامن می زد و نوســانات ریالی را 
در حوزه ارز ایجاد می کرد، ولی اوراق ارزی 
این هیجانات را مدیریــت می کند چرا که 
تقاضای کاذبی که بابت ارز ایجاد می شــود 

را به سمت این اوراق هدایت می کند.به باور 
بسیاری از کارشناسان، استفاده از این ابزار 
در بازار ارز گام خوب و روبه جلویی اســت و 
سیاســت گذار ارزی می تواند با اســتفاده 
از آن، تقاضای ســرمایه ای و ســفته بازی را 
جذب کند. در نتیجه فشار از روی اسکناس 

برداشته و تعادل در بازار ارز ایجاد شود.
با استفاده از این ابزار بانک مرکزی می تواند 
ریال را از بازار جمع کند و نوسانات بازار ارز 
را کاهش دهــد. درصورتی که جذابیت این 
اوراق بالا باشد، می تواند سبب تشکیل یک 
بازار موازی با بازار اســکناس شود. در دنیا 
نیز بازار مشتقه ارزی وجود دارد که بخشی 
از دارایــی مــردم در آنجا ســرمایه گذاری 
می شــود.همچنین به اذعان بســیاری از 
کارشناسان، ابزار فعلی با محصول قبلی که 
چند سال پیش ارائه شــد تفاوت ساختاری 
دارد. در ابــزار جدید، مبنــای نرخ گذاری 
بازار متشکل ارزی اســت که نرخ توافقی به 
نرخ های بازار نزدیک است و از نوسانات بازار 
تبعیت می کند، اما در ابزاری که ســال های 
گذشته اســتفاده شــد، مبنای نرخ گذاری 
نرخ هــای بانکی بــود که از نرخ هــای بازار 
تبعیت نمی کرد و جذابیتی برای متقاضیان 

نداشت.

مزایای سرمایه گذاری در اوراق 
گواهی ارزی

اوراق ارزی، نوعی سرمایه گذاری به حساب 
می آیــد و کســانی کــه تصــور می کنند 
ســرمایه گذاری در حوزه ارزی ســودآور 
است، می توانند از این اوراق استفاده کنند. 
این اوراق به کســانی که می خواهند دارایی 
خود را به ارز تبدیل کننــد و به این صورت 
از کاهــش ارزش آن جلوگیــری کنند این 
فرصت را می دهد تا با خریــد آن از مراجعه 
به بازار ارز و بــه وجود آوردن تقاضای کاذب 
خودداری کــرده و خریــد ارز را به صورت 

قانونی و از مجاری رسمی انجام دهند.

اوراق گواهی ارزی بانــک مرکزی مبتنی بر 
ارز دلار همان گونه که در عنوان آن مشخص 
است ابزاری برای متنوع سازی فرصت های 
ســرمایه گذاری ریالی است که مخاطب آن 
شــهروندانی هســتند که با در نظر گرفتن 
ریسک نوســان نرخ ارز و با تحلیل شخصی 
قصد ســرمایه گذاری در این حوزه را دارند. 
بنابراین تدوین و انتشار این اوراق به منظور 
ارائه ســازوکاری برای پاســخ به تقاضای 
احتیاطــی شــهروندان با در نظــر گرفتن 
ریســک ســود یا زیان ناشــی از نوسانات 

دوره ای نرخ ارز است.
برای آن بخــش از ســرمایه گذاران که در 
تاریخ سررســید اوراق به جای تسویه ریالی 
همچنــان متمایل بــه دریافــت فیزیکی 
اسکناس هســتند، با پرداخت حق الوکاله 
مرتبط با تأمین و انتقال اســکناس، امکان 

تحویل فیزیکی وجود دارد.
اوراق ریالی مبتنی بر دلار ابــزاری متمایز 
برای ســرمایه گذاری با ویژگی های متمایز 
اســت که نبــود ریســک ســرقت دارایی 
فیزیکی، امــکان بازخریــد اوراق به همان 
نرخ فروش بدون کسر درصد کامزد، سقف 
بالاتر مبلغ سرمایه گذاری و سهولت خرید 
اوراق در شعب منتخب بانک ملی از مزایای 

آن است.
ســودآوری ســرمایه گذاری در چنیــن 
ابزارهایی ناشــی از ریســک نوسان قیمت 
دارایی مرتبط با این ابزارهاست و لذا انتظار 
درصد بازده مشــخص یا قطعــی برای این 
ابزارها ناموجه است. همان طور که بازدهی 
سرمایه گذاری مستقیم در آن دارایی ها نیز 
با ریسک سود و زیان ناشی از نوسان قیمت 

همراه است.
عاوه بــر ایــن، اوراق ارزی کــه در واقع با 
پشــتوانه بانک مرکزی منتشــر می شود، 
این اطمینــان را به خریــداران می دهد که 
هیچ گونــه احتمال و خطــر کاهبرداری و 
پرداخت اسکناس تقلبی در آن وجود ندارد. 

زیرا در بازارهای غیررســمی، کاهبرداری 
و فــروش ارزهــای تقلبی بســیار زیاد رخ 
می دهد. و از آنجا که خرید و فروش در بازار 
غیررســمی ارز غیرقانونی اســت، قربانیان 
این کاه برداری ها بــرای پیگیری قضائی با 

دشواری هایی مواجه می شوند.
مزیت دیگــر ایــن اوراق، امــکان تحویل 
فیزیکی در زمان سررســید است. همانطور 
که پیش از این اشــاره شــد، دارنده اوراق 
ارزی می تواند بــا پرداخــت حق الوکاله ۷ 
درصدی، برای دریافت فیزیک اسکناس در 
زمان سررســید اقدام کند. دارندگان اوراق 
ارزی همچنین می توانند بــدون پرداخت 
حق الوکاله در زمان سررسید تسویه نقدی 
ریالــی را انتخاب کنند. به عــاوه، با امکان 
بازخرید اوراق ارزی، خیال سرمایه گذاران 
از بابــت فروش ایــن اوراق در طــول زمان 
سررسید نیز راحت می شــود، در هر زمان 
که بخواهند، می تواننــد اوراق خود را با نرخ 
روز دلار توافقــی به فروش برســانند. البته 
این اوراق امکان معامات ثانویه و انتقال به 
غیر را ندارند، لذا بــرای بازخرید این اوراق 
خریداران باید به یکی از شــعب ارزی بانک 

ملی مراجعه و اوراق خود را بازخرید کنند.
معافیــت مالیاتی یکــی دیگــر از مزایای 
خــوب اوراق گواهــی ارزی اســت. طبق 
بخشــنامه مورخ ۲۷ مرداد ۱۴۰۱ سازمان 
امور مالیاتــی، انواع اوراق بهــادار، از جمله 
اوراق گواهی سپرده مدت دار عام و خاص و 
انواع صکوک ارزی و ریالی که در چارچوب 
ضوابط اباغــی بانک مرکــزی جمهوری 
اسامی ایران منتشر شوند، معاف از مالیات 
خواهد بود. بنابراین این معافیت مالیاتی به 
افزایش انگیزه ســرمایه گذاران برای خرید 

اوراق ارزی بانک مرکزی کمک می کند.
دیگر مزیت مهــم اوراق گواهی ارزی، قطع 
نشدن یارانه اســت. زیرا به گفته سخنگوی 
سازمان هدفمندســازی یارانه ها، اطاعات 
خریداران ارز به عنــوان فعالیت اقتصادی 

یک خانوار ثبت می شــود و ممکن اســت 
دهک خانواده تغییر کــرده و این کار باعث 
قطع شدن یارانه این خانواده شود. از آنجا که 
خرید این اوراق برای همه افراد بامانع است 
و ربطی به خرید ارز توافقی توســط افراد در 
گذشته ندارد. پس مشکلی در طبقه بندی 
دهک ها ذیل ســامانه هدفمندی یارانه ها و 

دریافت یارانه نقدی به وجود نخواهد آمد.
افرادی که می خواهند در بــازار ارز دارایی 
خــود را به ارز تبدیــل کنند با ایــن امکان 
می تواننــد به جــای مراجعه بــه بازارهای 
غیررســمی و ممنوع کــه عواقبــی مثل 
مالیات، کاهبرداری، قطــع یارانه و دیگر 
موارد را نیز در پــی دارد، اوراق گواهی ارزی 
را دریافت کرده و خود را از گزند آسیب های 
احتمالــی بــازار غیررســمی و همچنین 

پرداخت مالیات دور کنند.

جزئیات توزیع و فروش اوراق
 گواهی ارزی

همانطور که در اطاعیه بانک مرکزی آمده 
است، این اوراق توسط بانک مرکزی منتشر 
و با عاملیت بانک ملی ایران توزیع می شوند 
و شــعب منتخب ارزی بانک ملی ایران در 
سراسر کشــور که نام آنها در وبسایت بانک 
ملی و بانک مرکزی منتشــر شــده است، 
امکان خرید ایــن اوراق را برای مردم فراهم 

می کنند.
در این باره، بهزاد لامعی، مقام مسئول بانک 
مرکزی، با بیان اینکه اوراق مذکور سررسید 
سه ماهه دارد، گفت: طی این بازه زمانی سه 
ماهه، هــر زمانی که مــردم بخواهند اوراق 
خود را بازخرید کننــد، می توانند با مراجعه 
به شــعبه ای کــه اوراق را از آن خریداری 
کردند، دســتور ابطال را صادر کنند و ریال 

خود را دریافت کنند.
معاون اداره صادرات بانــک مرکزی افزود: 
تعیین مبنای پرداخت مشــتری در هنگام 
خرید ایــن اوراق، با نــرخ میانگینی که در 
ســامانه ســیما )ســامانه مربوط به انتشار 
اوراق( محاسبه می شــود، انجام می گیرد. 
حداقل میــزان خریــد اوراق ۱۰۰۰ دلار و 
حداکثر ۴۰۰۰ دلار است و معاف از مالیات 
اســت. ذکر این نکته نیز ضروری است که 
افراد حقیقی باید ۱۸ ســال به بــالا بوده و 
امکان خریداری به نمایندگــی و با وکالت 

وجود ندارد.
به گفتــه لامعــی، در زمان سررســید و با 
مراجعه مشــتری به شــعبه، نرخ میانگین 
موزون روز قبل در بازار متشــکل معامات 
ارزی برای تســویه مبنا قــرار می گیرد. در 
این حالت مشــتری می تواند دو درخواست 
به بانک ارائه کند؛ نخســت آنکه درخواست 
دریافت فیزیک اســکناس دلار را به بانک 
می دهد یــا دوم معادل ریالی محاســبات 
به شــما پرداخت می شــود. در صورتی که 
مشــتری تقاضای دریافت اســکناس دلار 
داشته باشــد، مشــمول پرداخت ۷ درصد 

حق الوکاله خواهد شد.

آغازفروشاسکناسبهبازرگانانتاسقف۶۰۰۰یورو

سازمانبرنامهوبودجه:

لایحهبودجه۱۴۰۲برپیشرانها،بسترسازهاوبحرانزداهامتمرکزاست

خریــدار  ســازمان برنامــه و بودجــه 
اعام کــرد: تدوین لایحــه بودجه ۱۴۰۲ 
مســاله محور و بر اســاس الزامات قوانین 
بالادستی و در چارچوب سیاست های کلی 
و بخشــنامه برنامه هفتم تهیه شــده که بر 
موضوعات کلیدی »پیشران ها، بسترسازها 

و بحران زداها« متمرکز اســت. ســازمان 
برنامه و بودجه در پاسخ به گزارش روزنامه 
اعتماد با عنوان »بودجه بدون اســتراتژی 
کان« اعام کــرد: تدوین لایحــه بودجه 
۱۴۰۲ مســاله محور و بر اســاس الزامات 
قوانین بالادســتی و در چارچوب بیان شده 

در سیاســت های کلی و بخشــنامه برنامه 
هفتم تهیه شــده و بر موضوعــات کلیدی 
»پیشران ها، بسترســازها و بحران زداها« 
متمرکز اســت.بالاترین ســند بالادستی 
که در تدوین قوانین کشــور بایــد مدنظر 
قانون گذاران باشد، قانون اساسی جمهوری 
اسامی ایران است.عاوه بر قانون اساسی، 
ســایر قوانین بالادســتی در تهیه قوانین 
مدنظــر قانون گــذاران اســت از جملــه 
سیاســت های کلی اقتصاد مقاومتی، سند 
چشم انداز۲۰ساله و ... به نحوی راهنمای راه 
قانون گذاران در حوزه های مختلف از جمله 
بودجه ریزی هســتند؛ لذا در لوایح بودجه 
سنواتی، برخی سیاست ها نیز در چارچوب 
اسناد و قوانین بالادســتی و برای مواجهه با 
مسائل مستحدثه در زمان تدوین بودجه و 
بر اساس پیش بینی وقایع و اتفاقات داخلی 
و بین المللــی در حوزه هــای اقتصــادی، 

سیاسی و اجتماعی تهیه و تصویب می شود.
تدوین برنامه های توســعه نیز از این قاعده 
مستثنی نیست و دولت هدف گذاری برنامه 
را بر اساس توان بالقوه اقتصاد داخلی و نحوه 
تعامل با اقتصاد بین الملل تدوین می کند و 
مسلماً تحقق اهداف برنامه در گروی ثبات 
)نسبی( شرایط اقتصادی و اجتماعی کشور 
و میزان پایبنــدی دولت به قانــون برنامه 
است.دولت با اباغ بخشــنامه برنامه هفتم 
توسعه و با عنایت به رویکرد تهیه برنامه که 
متفاوت با برنامه های قبلی اســت، به دنبال 
برنامه جامع نیســت؛ بلکه مساله محور و بر 
اســاس موضوعات کلیدی »پیشــران ها، 

بسترسازها و بحران زداها« است.
ایــن موضوعــات در تهیه لایحــه بودجه 
ســال ۱۴۰۲ نیز مدنظر سیاســت گذاران 
بوده اســت.به طور خاصه، با وجود اسناد 
بالادستی که اساس و مبنای تهیه و تدوین 

اهداف، اســتراتژی ها و سیاست ها هستند 
و با عنایــت به اینکه لایحــه بودجه ۱۴۰۲ 
بر اســاس الزامات قوانین بالادســتی و در 
چارچوب بیان شــده در سیاست های کلی 
و بخشــنامه برنامه هفتم تهیه شده است، 
اطاق عبارات »بدون اســتراتژی« و »فاقد 
اســناد بالادســتی« برای بودجه سنواتی، 

غیرمنصفانه و به دور از واقعیت است.
دو بال پژوهشــی ســازمان برنامه و بودجه 
یعنی مرکز آینده نگری و موسســه آموزش 
عالی مدیریت و برنامه ریزی از سال گذشته 
تحقیقات زیادی در مورد آسیب شناســی 
برنامه هــای توســعه قبلی و ســناریوهای 
مختلف تدوین برنامــه هفتم انجام داده اند، 
این تحقیقات با همکاری طیف وســیعی از 
اســاتید دانشــگاه و نخبگان علمی صورت  
گرفته اما گویا برخی تنهــا به دنبال اغراض 

سیاسی خود هستند.
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مدیرکلدفترصنایعمعدنیوزارتصمت:
گرانیسیمانصحتندارد

 مدیرکل دفتر صنایع معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت با تکذیب 
نرخ های ۷۰ تا ۸۰ هــزار تومانی قیمت هر پاکت ســیمان، تاکید کرد: 
قیمت سیمان در هفته های گذشته نه تنها افزایش نداشته است، بلکه 

با کاهش نیز مواجه شده است.
»ســیف الله امیری« افزود: افزایش قیمت سیمان نه تنها صحت ندارد، 
بلکه در روز جاری طی جلسه ای که با اعضای انجمن کارفرمایی سیمان 

و عامان توزیع این کالا داشتیم، از ارزان شدن آن صحبت می کردند.
وی گفت: طی آخرین عرضه انجام شــده در بورس که مربوط به هفته 
گذشــته )تاریخ پنجم تا یازدهم آذرماه(  است، یک میلیون و ۴۰۰ هزار 
تن از این محصول در بورس کالا عرضه و به همین میزان هم تقاضا برای 
آن وجود داشت.امیری تاکید کرد: اکنون قیمت هر کیسه ۵۰ کیلویی 
ســیمان در بورس کالا ۳۳ هزار تومان و قیمت هر ۵۰ کیلوگرم فله ای 
آن ۲۹ هزار تومان اســت؛ بر این اساس گرانی ســیمان به هیچ عنوان 
صحت ندارد.وی بیان داشت: به نظر می رسد نگرانی ها از کمبود گاز در 
فصل سرما، دلیل این شایعات باشد، اما خاطرنشان  می شود که مشکل 
سوخت شرکت های ســیمانی را با تامین مازوت مورد نیازشان پیش از 

فصل سرما حل کرده ایم.
مدیرکل دفتر صنایع معدنــی وزارت صمت تصریح کــرد: اکنون ۱۴ 
میلیــون و ۵۰۰ هزار تن کلینکر در انبارها دپو شــده اســت که عمده 

مصرف سوخت در تولید سیمان نیز مربوط به آن است.

معاونوزیرصمت:
نداشتنراهبردهایبالادستیدلیلعدم

موفقیتصنعتخودرواست
معاون وزیر صمت گفت: دلیل بعضی عدم موفقیت ها در صنعت خودرو 
و برخی صنایع دیگر موجود نبودن راهبردهای بالادستی در حاکمیت 
اســت.منوچهر منطقی در اختتامیه مدرسه سیاســت گذاری علم و 
فناوری شهید فخری زاده که در دانشــگاه امام صادق برگزار شد، روند 
توسعه موتور توربو فن در صنایع نظامی، نقطه آغاز آن را در جمع آوری 
تجارب موجود و ایجــاد توانایی اورهال موتورهــا در دهه هفتاد عنوان 
کرد و گفت: در ادامه با توانایی تولید موتورهای با توان ۵۰۰ وات در دهه 
هشتاد همراه شــد و پس از آن در دهه نود با برنامه ریزی برای طراحی و 

تولید موتورهای با توان یک مگاوات ادامه پیدا کرد.
معاون صنایع حمــل و نقل وزیر صمــت افزود: تجربه توســعه موتور 
توربوفن به عنوان یک تجربــه موفق در همپایی فناورانه اســت. البته 
وضع همپایی فناورانه دیگر صنایع مانند صنایع نفتی و معدنی داشــت 
موفق نبوده اســت.منطقی موفقیت در توســعه فناوری را به دو عامل 
وجود راهبرد مشخص در نهادهای بالادســتی و وجود راهبرد توسعه 
فناوری در خود بنگاه تقســیم کرد و دلیل موفقیــت بخش نظامی در 
توســعه موتورهای توربوفن را همین موجود بودن راهبردها و اهداف 
نهاد بالا دســتی در این موضوع عنوان کرد.وی گفت: دلیل بعضی عدم 
موفقیت ها در صنعت خودرو و برخی صنایع دیگر همین موجود نبودن 

راهبردهای بالادستی در حاکمیت است.
معاون صنایع حمل و نقل وزیر صمت افزود: در سیاست گذاری فناوری 
اغلب بالاسری ها نسبت به بنگاه ها عقب تر هستند؛ برای مثال توفیقات 
دهه هشتاد در صنعت خودرو به دلیل وجود سیاست های توسعه ای در 
خود بنگاه بوده است که خود همین وجود سیاست های درون بنگاهی 

بسیار وابسته به نگرش مدیران آن مجموعه است.

منطقی تجربه توسعه فناوری در صنعت خودرو در سه دهه پس جنگ 
را به صورت آزمون و خطا بیان کرد و گفت: مســیر طی شــده از لحاظ 
منطق اجرا درست است و مشــکات و نقدها ناظر به روند اجرایی این 
مسیر اســت که به عنوان مثال می توانســت در زمان بسیار کوتاه تری 
طی شود.وی همچنین به برنامه وزارت صمت برای ارتقای فناوری های 
کلیدی در حوزه حمل و نقل اشاره و در دسترس ترین آن را خودروهای 
متصل بیان کرد.منطقی از برگزاری نمایشگاه ها دستاوردهای صنعت 
خودرو در آینده خبر داد و گفت: راهبردهای توسعه فناوری در صنعت 
خودرو پس از منقح شدن در اختیار عموم قرار خواهد گرفت تا بتوان از 

نقدها و نظرات برای اصاح و ارتقای آن استفاده کرد.
وی با اشــاره به اینکه انتقاد باید جلوبرنده باشد نه متوقف کننده، تایکد 
کرد که وزارت صمت آماده شــنیدن انتقادات و پیشــنهادات از سمت 

کرسی های دانشگاهی است.

مدیرعاملایرانخودروخبرداد
عرضهدنا،سورنورانادربورسکالا

مدیرعامل ایران خودرو از عرضه دنا، ســورن و رانــا در بورس کالا خبر 
داد و توضیحاتی را درباره واردات خــودرو ارائه کرد. مهدی خطیبی در 
حاشیه بازدید رئیس سازمان بورس از کارخانه ایران خودرو با اشاره به 
عرضه خودرو در بورس کالا اظهار کرد: در این راستا باید چند سیاست 
تکمیلی را اعمال کنیم هم تیــراژ عرضه باید افزایــش یابد و هم تنوع 
محصولات. بر این اساس در مرحله بعد دنا، ســورن و رانا در بورس کالا 

عرضه می شود و به دنبال کسب مجوزهای لازم هستیم.
وی با تاکید بر این که مدت زمان تحویل خودروهایی که در بورس کالا 
عرضه می شود باید کاهش یابد، توضیح داد: در حال حاضر مدت تحویل 

سه ماه بعد از معامله است اما این مدت باید به دو یا یک ماه کاهش یابد.
مدیرعامل ایران خودرو با بیــان اینکه ایران خودرو در بــازار به دنبال 
حاشیه سود نیست تصریح کرد: هدف ما این اســت که ضرر نکنیم. به 
عنوان خودروســاز عاملی که برای ما مهم است قیمتی است که خودرو 
به دست مصرف کننده نهایی می رســد. زمانی که هایما در بورس کالا 

عرضه شد شاهد کاهش ۶۰ میلیون تومانی این خودرو در بازار بودیم.
خطیبی در پاسخ به سوال ایســنا در مورد خبری مبنی بر این که قیمت 
گذاری دستوری محصولات ســایپا و ایران خودرو تا پایان سال حذف 
می شــود، عنوان کرد: ما از هر سیاســتی که باعث کاهــش ضرر برای 
خودروساز شــود اســتقبال می کنیم اما تصمیم گیری در مورد حذف 

قیمت گذاری دستوری بر عهده خودروساز نیست.
وی در مورد واگذاری ســهام ایران خودرو نیز گفــت: ایران خودرو ۲۴ 

درصد سهام تودلی که ۱.۵ درصد آن سهام وثیقه است.
مدیرعامل ایران خودرو در مورد واردات خــودرو گفت: ما کاما موافق 
واردات هســتیم، زیرا واردات برای اقتصاد کشور یک مزیت است. البته 

سیاست واردات ایران خودرو CBU نیست بلکه هدف CQD است.
خطیبی ادامه داد: خودروســاز در واردات CBU تجربه موفقی نداشته 
است، بنابراین تیراژ کمی CBU وارد می شــود و بعد به دنبال CQD و 
مونتاژ خواهیم بود.وی در مورد مذاکراتی که ایران خودرو برای واردات 
خودرو داشــته توضیح داد: در مورد چند خودرو مذاکــره کرده ایم اما 

مشخص نیست در سال جاری واردات داشته باشیم یا نه.

تولید

 رییــس اتحادیــه صادرکننــدگان صنعــت چاپ 
و بســته بندی ایران با اشــاره به ســهم اندک پنج 
درصدی ایــران از بازار صنعت چــاپ خاورمیانه، از 
برنامه ریزی برای افزایش این ســهم و تبدیل شدن 
کشــورمان به هاب )قطب( این صنعــت در منطقه 

خبر داد.
»بابک عابدین« در نشست خبری افزود: این در حالی 

است که سهم کشــوری همچون ترکیه در بازار بزرگ 
خاورمیانه ۵۰ درصد است.

وی خاطرنشان کرد: در ۱۰ سال گذشته هدفگذاری 
خوبی در این صنعت داشــتیم، به ویژه در حوزه لیبل 
و بسته بندی برچســبی که تا یک دهه پیش سالیانه 
یک میلیارد دلار واردات داشــتیم کــه نیمی از آن 
از ترکیه بود، امــروز به خودکفایی رســیده  و حتی 

صادرکننده شده ایم.
این مقام صنفی بیان داشــت: در ۱۰ سال اخیر بیش از 
۱۰۰ واحد تولیدی بسته بندی لیبلی در کشور احداث 
شده و افزون بر ۱۱۰ خط تولیدی آن وارد شده است که 
سبب شــده دگرگونی عظیمی در موضوع لیبل شاهد 

باشیم.
وی گفــت: چنیــن چشــم اندازی را در ســایر 

حوزه هــای صنعت چــاپ نیز داریــم و به ویژه در 
حوزه هــای هــوش مصنوعــی، چاپ ســه بعدی 
و همچنیــن فیلم هــای انعطاف پذیــر )کــه باید 
تولیدشان به ســمتی برود که زیرست تخریب پذیر 
باشــند( و اشــاعه آنها به منظور حضور پر رنگ تر 
در بازارهای جهانی، برنامه های خوبی در دســت 

اقدام است.

چاپ

خریدار   با وجود اصرار دولت ها بر اجرای 
قانون »رفع موانع تولید« همچنان مواد مهم 
آن اجرایی نشــده و کارشناسان می گویند 
»حساب ویژه تسهیات در گردش« یکی از 

راه حل های مسئله صنعت است.
 یکی از جدی ترین مســائل کنونی صنعت 
ایران یعنی بحث تســهیات برای سرمایه 
در گردش، پیشــینه مفصلی دارد و در چند 
دهه گذشته بارها ســر برآورده و به جلسات 
مدیران ارشد و مسئولان کشور هم کشیده 
شد؛ نکته شــاید عجیب اما این است که با 
وجود چاره اندیشــی قانون گذاران و وضع 
قانون مشــخص و تدوین آئین نامه اجرایی 
آن هم در یک دهــه پیــش، همچنان این 

مسئله به قوت خود باقی است.
بــه عبــارت ســاده تر بــا وجــود اینکه 
قانون گذاران با نیت حل همین مسئله یکی 
از مواد قانون »رفع موانع تولید« را به همین 
بحث تســهیات دهی بانک هــا به صنعت 
کشور اختصاص دادند و شیوه اجرایی شدن 
ایــن قانون هــم بــه آئین نامــه درآمده و 
صاحب نظــران هم راه حل »حســاب ویژه 
تسهیات در گردش« را پیشــنهاد دادند، 
اما همین حالا این مسئله یکی از مشکات 
اساســی صنعت کشــور و پیشــران های 

اقتصادی است.
قانون اما دقیقاً چه می گوید، کی وضع شده 
و آئین نامه اجرایی آن چگونه است؟ راه حل 
این قانون برای مسئله ســرمایه در گردش 
صنایع چیســت و آیــا در شــرایط کنونی 
می تواند راهگشا باشد؟؛ »حساب ویژه« که 
بارها در جلسات صاحبان صنایع با مدیران 
اقتصادی و بانکی مطرح شده چه می گوید و 
چه جزئیاتی دارد؟ گزارش پیش رو تاشی 
است برای پاسخ به این پرســش ها و موارد 
مشــابه، آن هم با بررســی قوانین رسمی و 
آئین نامه هــای تدوین شــده در حدود ۱۵ 

سال گذشته.

راه حلی به نام »حساب ویژه«
»عامل موثر بر عدم رشــد تولید و توســعه 
صادرات عدم اجرای کامل قانون رفع موانع 
تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشور 
باز اســت؛ طبق ماده ۲۱ ایــن قانون، بانک 
مرکزی موظف اســت برای تامین سرمایه 
در گردش پایدار بــرای واحدهای صنعتی، 
معدنی، کشــاورزی، حمل ونقــل، صنوف، 
بنگاه هــای دانش بنیــان و شــرکت های 
صادراتــی در حال کار حداکثر ظرف ســه 
ماه از تاریخ اباغ این قانون دســتورالعمل 
اجرایی افتتاح حســاب ویژه تأمین سرمایه 
در گردش را تقدیم و به شــبکه بانکی کشور 
اباغ کند؛ امــا متأســفانه اقدامات مؤثری 
در عمل هنوز صورت نگرفته اســت.«؛ این 
سخنان »غامحسین شافعی« رئیس اتاق 
ایران در دی مــاه ۱۴۰۰ و در دیدار با رئیس 

وقت بانک مرکزی است.

شــافعی در این جلســه از راه حلی قانونی 
سخن گفته و ســخنانش را مستند به ماده 

۲۱ قانون رفع موانع تولید کرده است.
مشــابه این ســخنان را او همین چند وقت 
پیــش و ۶ آذر ۱۴۰۱ هم مطــرح کرده و از 
»حســاب ویژه« به عنوان یــک راه حل نام 

برده است.
رئیس اتــاق بازرگانــی ایــران در این باره 
گفته اســت »افتتاح حســاب ویــژه برای 
تأمین پایدار ســرمایه در گردش بنگاه های 
اقتصادی، یکی از تکالیــف قانون رفع موانع 
تولیــد رقابت پذیر و مطالبــه جدی بخش 
خصوصی اســت کــه می تواند گــره از کار 
بنگاه های اقتصادی باز کند. اجرای ماده ۲۱ 
قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای 
نظام مالی کشور که بر ایجاد »حساب ویژه« 
در شبکه بانکی کشور به منظور فراهم کردن 
ســرمایه در گردش پایدار برای واحدهای 
تولیــدی و اقتصــادی تأکیــد می کنــد، 
مطالبه جدی بخش خصوصی اســت و این 
اقــدام می تواند گره از چالــش تأمین مالی 

بنگاه های اقتصادی بگشاید.«
اشــاره شــافعی به »قانون رفع موانع تولید 
رقابت پذیــر و ارتقای نظام مالی کشــور« 
است که در ســال ۱۳۹۴ تصویب شده؛ اما 
به طور کامل اجرا نشده است. این قانون اما 

دقیقاً چه می گوید و چه جزئیاتی دارد؟

قانون رفع موانع تولید دقیقاً 
چه می گوید؟

همچنان که در بالا اشــاره شد، در سال های 
گذشــته بارها صاحب نظران حوزه اقتصاد 
و صنعــت و همچنین صاحبــان صنایع از 
مغفول ماندن قانونی مشخص و ماده ۲۱ آن 
به عنوان یک راه حل ســخن گفتند و تحقق 
آن را مطالبه کرده اند. این قانون موردبحث، 
»قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای 

نظام مالی کشــور« است که در سال ۱۳۹۴ 
تصویب شده، اما تاکنون به طور کامل اجرا 

نشده است.
در ماده ۲۱ این قانون، بانک مرکزی موظف 
شــده تا به منظور تأمین سرمایه در گردش 
پایدار بــرای واحدهای صنعتــی، معدنی، 
کشــاورزی، حمل ونقل، صنــوف تولیدی، 
بنگاه هــای دانش بنیــان و شــرکت های 
صادراتی در حال کار، افتتاح حســاب ویژه 
تأمین ســرمایه در گردش را در چهارچوب 
قانون عملیــات بانکی بدون ربا، به شــبکه 

بانکی کشور اباغ کند.
این حســاب بانکی که قانون به آن پرداخته 
در ســخنان صاحب نظــران اقتصــادی و 
کارآفرینــان به اختصــار »حســاب ویژه« 
نامیده شــده و بارها در جلسات مختلف به 
عنوان یک راه حل قانونی پیشــنهاد شــده 

است.
صاحبــان صنایع می گوینــد وقتی صنعت 
کشــور دچار بحران تســهیات در گردش 
اســت و قوانین هم به طور شفاف راه حلی را 
پیشــنهاد داده اند، چرا این قانون و راه حل 

عملی نمی شود؟

مصوبه سال 8۶؛ بانک ها برای افزایش 
توان تسهیلات املاک بفروشند

حال که مشخص شــده در سال ۹۳ مجلس 
شــورای اســامی ایران قانون »رفع موانع 
تولیــد رقابت پذیــر و ارتقای نظــام مالی 
کشــور« را که با عنوان لایحه یک فوریتی 
دریافت و تصویب کرده و درنهایت در مورخ 
۱۳۹۴/۲/۱ با تأیید شــورای نگهبان برای 
اجرا و تدوین آئین نامه اجرایی آن به دولت 
وقت اباغ شد، خوب اســت تاکید شود که 
پیش تر هم دولت ها به این موضوع پرداخته 

بودند.
به عبارت ســاده تر این ماده قانونی ارتباط 

نزدیکی با تــوان تســهیات دهی بانک ها 
دارد و پیش تــر دولــت برای ایــن موضوع 
چاره اندیشی کرده بود: فروش اماک مازاد 

بانک ها.
هیات وزیران در ســال ۸۶ آئین نامه »نحوه 
واگــذاری دارایی های غیرضــرور و اماکن 
رفاهــی بانک هــا« را به تصویب رســاند و 
جزئیــات دقیقــی را درباره شــیوه فروش 
اماک بانک ها تعیین کــرد و پس از آن هم 
چندین رئیــس دولت از برنامــه خود برای 
به ســرانجام رســاندن این آئین نامه سخن 

گفتند.
بر اســاس اطاعــات، »آیین نامــه نحوه 
واگــذاری دارایی های غیرضــرور و اماکن 
رفاهــی بانک ها« در تاریــخ ۸۶/۱۰/۳۰  از 
سوی هیات وزیران وقت ایران تصویب شده 
و در همان روز هم ایــن مصوبه برای اجرا به 
نهادها و دســتگاه های مســئول با تاکید بر 
وزارت امور اقتصــادی و دارایی و همچنین 
بانک مرکزی جمهوری اسامی ایران اباغ 

شده است.
اما مصوبه دقیقــاً چه بود و چــه جزئیاتی 
داشــت؟ به طور خاصه این مصوبه هیئت 
وزیران بنا به پیشنهاد وزارت امور اقتصادی 
و دارایی و بانک مرکزی جمهوری اســامی 
ایران و »به اســتناد اصل یک صد و ســی و 
هشــتم قانون اساســی و به منظور افزایش 
منابع، ارتقای توان تسهیات دهی بانک ها 
در عرصه تولید و تحــرک چرخه اقتصادی 
کشور و جلوگیری از راکد ماندن این منابع 
در قالب اموال و اماک غیرمنقول، تملیکی 

و نامشهود« تصویب و اباغ شده است.
به عبارت ساده، در ســال ۸۶ هیات وزیران 
وقت ایران به این جمع بندی رسیده بود که 
بانک ها برای افزایش توان تســهیات دهی 
به بخش صنعت و تولید کشــور باید اماک 
مــازاد خــود را بفروشــند، امــا نکته مهم 

اینکه حدود ۱۵ ســال بعد و در سال ۱۴۰۱ 
همچنان این مســئله به قوت خــود باقی 

است.
اما بپردازیم به جزئیات ایــن مصوبه هیات 
وزیران وقت: مــاده یک ایــن آئین نامه به 
طور شــفاف موارد مشــمول این مصوبه را 
تشــریح می کند و دارایی هــای غیرضرور 
را به این صــورت تعریف می کنــد که یکی 
از شرایط زیر را داشته باشــند: »۱ - اموال 
تملیکی. ۲ - اموال منقــول و غیرمنقول و 
دارایی های نامشــهودی که عماً در فرآیند 
عملیات بانک مورد اســتفاده مستقیم قرار 
نمی گیرند. ۳ - سرمایه گذاری های مستقیم 
که بــه مرحلــه بهره برداری رســیده؛ ولی 

همچنان در اختیار بانک می باشد.«
ماده ســوم ایــن آئین نامه هــم جزئیات و 
شرایط فروش این اموال را توضیح می دهد: 
بانک هــا موظف انــد مشــخصات کامل و 
برنامه زمان بندی فــروش کلیه دارایی های 
غیرضــرور، از جمله زمین و امــاک مازاد 
خود را ظرف یک ماه از ابــاغ این آیین نامه 
به وزارت امــور اقتصــادی و دارایی و بانک 

مرکزی اعام کنند.
گزارش مذکــور پس از تأییــد وزارت امور 
اقتصــادی و دارایی حداکثر ظرف ســه ماه 
از اباغ این آیین نامه توســط آن وزارتخانه 
به شــورای عالی مدیریــت و برنامه ریزی 
اقتصــادی ارائــه شــده و گــزارش اجرا و 
پیشرفت کار نیز با فواصل هر سه ماه یک بار 

به این شورا ارائه می شود.
تبصره های این مــاده هم به طور آشــکار 
خریــد هرگونه ملک مســکونی از ســوی 
بانک ها به استثنای مناطق محروم و آزاد از 
تاریخ اباغ این آیین نامــه را ممنوع کرده و 
می گوید که »بانک مرکزی موظف اســت با 
توجه به پیشــرفت و یا تأخیر بانک ها در این 
خصوص، سیستم های تشــویق و تنبیهی 

لازم را تدوین و اجرا کند.«
این مصوبه و آئین نامــه اجرایی آن جزئیات 
و موارد بیشــتری هم دارد؛ امــا خاصه آن 
همین الزام بانک ها به فــروش اماک مازاد 
با هدف افزایش توان تســهیات دهی آن ها 
اســت و نکته مهم درباره آن هم شاید گذر 
نزدیک به ۱۵ سال از زمان تصویب و اباغ و 

هنوز اجرایی نشدن کامل باشد.
با این توضیحات بار دیگر این پرسش به طور 
جدی مطرح می شود که چرا با وجود قوانین 
مشــخص، آئین نامه های اجرایی شــفاف، 
تاکید مسئولان و روسای دولت و همچنین 
پیگیری صاحب نظــران حــوزه صنعت و 
اقتصاد، همچنان راه حل تعریف شده در این 
قوانین و آئین نامه ها اجرایی نشده و خبری 
از حساب ویژه برای تســهیات در گردش 
صنایع نیست؟ چه نیرو و قدرتی در سیستم 
بانکداری مانع از اجرای قانون و رفع یکی از 
معضات اساسی صنایع بخش مولد کشور 

شده است؟

سمیه رسولی  وزیر صمت گفت: به عنوان 
یک کارشــناس می گویم که چــرا نباید از 
پیام رسان ها و شــبکه های اجتماعی ایرانی 
استفاده کنیم؟ در همه زمینه ها به موفقیت 
رســیدیم و در این حوزه هــم می توانیم به 

موفقیت برسیم.
 به نقل از وزارت صمت، ســید رضا فاطمی 
امین، در مراسم اختتامیه فصل سوم برنامه 
تلویزیونی »میــدون« اظهار کــرد: وقتی 
صحبــت از کارآفرین می شــود، معمولاً به 
محصــول آن توجه می کنیــم در حالی که 
آن کســب وکاری که کارآفرین ایجاد کرده 

از اهمیت بیشتری برخوردار است.
وزیــر صمــت خروجــی اصلــی فعالیت 
کارآفرین را راه اندازی کســب وکار دانست 
و ادامــه داد: برای اینکه دلیــل این اهمیت 
را درک کنیم بهتر اســت بدانیم هر کشور ۴ 
نوع ثروت شامل دارایی های خارجی، ثروت 
طبیعی، دارایی های فیزیکی و دارایی های 

نامشهود و سازمانی دارد.
فاطمی امین ادامــه داد: در اقتصاد متعادل 
دارایی فیزیکی ۱۴ درصد ثروت کشــور را 
شامل می شود و ۸۵ درصد مرتبط به دارایی 
نامشهود می شــود، به این صورت که اگر در 

کشوری دارایی طبیعی زیاد باشد اما دارایی 
نامشهود آن کم، آن کشــور تبدیل به خام 

فروش می شود.
وی بــا بیــان اینکــه هم اکنون ســرمایه 
نامشــهود کشــور حدود ۳۰ درصد است، 
گفت: این دارایی بایــد به حداقل ۷۰ درصد 
برسد چراکه این سرمایه نامشهود می تواند 

سرمایه طبیعی را به ثروت تبدیل کند.
فاطمــی امین کســب وکارها را ســرمایه 
نامشــهود خوانــد و تاکید کرد: ســرمایه 
سازمانی و نامشهود متخصصین را گرد هم 
می آورد و با تبدیل دیگــر منابع به ثروت، به 

قدرت یک کشور اضافه می کند.
وی در خصــوص اقدامــات وزارت صنعت، 
معدن و تجارت در توسعه سرمایه نامشهود 
و ســازمانی گفت: در این مســیر ۵ محور 
را در دســتور کار داریم که اولین آن پایش 
کسب وکارهاســت. به این معنی که تولید و 
مشکات ســر راه آن را به صورت لحظه ای 
رصد کنیم و مشــکات بر سر راه واحدهای 

تولید بر طرف کنیم.
وزیر صمــت تاکید کرد: عائــم حیاتی هر 
بنگاه اقتصادی، صنعتــی و تولیدی باید به 
صورت مجزا رصد شــود و این کار آغاز شده 

واحدهای صنعتــی و معدنی نیــز تا پایان 
ســال مورد رصد قرار می گیــرد.وی اقدام 
دوم را گســترش خدمات به کسب وکارها 
عنــوان کــرد و افــزود: تقویت و تشــویق 
شرکت های تکمیل زنجیره تأمین می تواند 
به کســب وکارهای کوچک در تأمین منابع 
مالی پیدا کردن نیــروی متخصص کمک 
کند. اکنون برخی کسب وکارهای کوچک 
به علت ناتوانی در تأمین وثایق و شناســایی 

نیروی متخصص دچار مشکل شده اند.
فاطمی امین در خصوص اقدام ســوم گفت: 
رتبه بندی بنگاه ها از دیگر اقداماتی اســت 
که در دســتور کار قرار دارد. ایــن اقدام در 
رتبه بندی واردکننده ها آغاز شده و دیگر در 
واردات مانند قبل سقف و سابقه تأثیرگذار 

نیست و انحصار از بین رفته است.
وی در خصــوص اقــدام چهــارم گفــت: 
اصــاح و بهبــود خدمــات دولتــی را به 
ســمت هوشمندســازی برده ایم و اکنون 
تمدیــد کارت بازرگانی تمامــاً به صورت 
غیرحضوری انجام می شــود. ایــن اقدام به 
زودی برای سایر خدمات نیز انجام می گیرد.

وزیر صمــت هماهنگی میــان برنامه های 
کان حاکمیت با برنامه های کســب وکار را 

مورد آخر دانست و گفت: اهداف حاکمیت 
در تولید، صادرات، اشتغال آفرینی و توسعه 
باید هماهنگی کامل با کســب وکار داشته 
باشــد و در همین راســتا ما باید بدانیم که 
برای حوزه اشتغال آفرینی و حوزه صادرات 

سراغ کدام کسب وکار برویم.
وی ضمن ابراز امیدواری نســبت به ایجاد 
تحول در اقتصاد کشور گفت: امیدوارم ما در 
حاکمیت و شــما کارآفرینان در کف میدان 
بتوانیم اقتصاد کشور را متحول کنیم. ملت 

ایران ظرفیت کافی برای ارتقا را دارد.
فاطمی امین همچنین در پاســخ به سوال 
یکی از کارآفرینان در خصوص مشــکات 
دسترسی به شــبکه های اجتماعی خارجی 

گفت: امروز مفهوم حاکمیت و مرزها با ۲۰ 
ســال پیش متفاوت است و دیگر حاکمیتی 
نداریم کــه بتواند بر مرزهای خود مســلط 
باشــد اما تســلط بر فضای مجــازی خود 

نداشته باشد.
وی تاکید کرد: این حوزه فعالیت من نیست 
اما به عنوان یک کارشناس می گویم که چرا 
نباید از پیام رســان های ایرانی و شبکه های 
اجتماعــی ایرانی اســتفاده کنیم؟ در همه 
زمینه ها به موفقیت رسیدیم و در این حوزه 
نیز می توانیم به موفقیت دســت پیدا کنیم. 
نباید اجــازه دهیم در این حــوزه دیگرانی 
استقال ما را زیر سوال ببرند و پاسخگو هم 

نباشند.

سهماندک۵درصدیایرانازبازارصنعتچاپخاورمیانه
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یکاستاددانشگاه:
ضرورتاستفادهبخشکشاورزیازروشهای

نوینآبیاری
یک اســتاد اقتصاد دانشــگاه گفت: برای حفظ منابع آبی ســطحی و 
زیرزمینی کشور ضرورت دارد کشاورزان به ســمت روش های نوین و 

جدید آبیاری هدایت شود.
»عبدالمجید شــیخی« ضمن انتقاد از الگوی کشت غرقابی که اکنون 
در کشور رایج است، افزود: این شیوه کشت برای سرزمینی که در طول 
تاریخ با کمبود آب روبرو بوده و در داشــتن پدیده خشکســالی سابقه 
طولانی دارد، شــیوه ای غلط و ناکارآمد اســت و برای حفظ منابع آبی 
ســطحی و زیرزمینی باید شــیوه های جدید آبیاری ماننــد نواری و 

قطره ای مورداستفاده و بهره برداری قرار گیرد.
وی ادامه داد: کشــاورزان برای اینکه بتوانند هنگام کاشت محصول از 
شیوه های جدید آبیاری بهره مند شوند، ضروری است از ابزار، تجهیزات 
و تکنولوژی مناســب روز برخوردار باشــند بااین حال و با وجود مصوبه 
دولت مبنی بر ســرمایه گذاری ۱۵ درصدی کشــاورزان و حمایت ۸۵ 
درصدی دولت، هنوز این امکان برای کشــاورزان میســر نیست و باید 
تجهیزات لازم به صورت اقساطی و دیگر روش های ساده در اختیارشان 

قرار گیرد.
این اســتاد دانشــگاه گفت: حفــر چاه هــای غیرمجاز کشــاورزی و 
بهره برداری بیش از حد از منابع آبی زیرزمینی که مدام در حال افزایش 

هستند، آسیب های جبران ناپذیر به منابع آبی کشور وارد می کند.
شیخی با اشاره به عواقب سنگین بهره برداری بی رویه منابع آبی کشور 
به خصوص در بخش کشــاورزی، پیشنهاد کرد: ســتاد هماهنگی بین 
وزارتخانه های »نیرو« و »جهاد کشاورزی« برای طراحی الگوی کشت 

و آبیاری مبتنی بر اقلیم سرزمین ایران تشکیل شود.
وی با تأکید بر ضــرورت توجه دولت ها بــه مســئله آب و منابع آبی، 
خشکســالی را یک امر طبیعی و تاریخی در کشور دانست که باید برای 

روبروشدن با آن برنامه ریزی و سیاست گذاری دقیق داشت.

این اســتاد اقتصاد درباره به قانــون جلوگیری از خردشــدن اراضی 
خاطرنشــان کرد: به علت کوچک بودن قطعات و مساحت زمین های 
کشاورزی باید قانون یکپارچه ســازی اراضی کشاورزی تصویب شود، 
کشــاورزان به یکپارچه سازی زمین هایشــان ترغیب شوند و بر اساس 
برنامه ای کان و بررســی نیاز جامعه باتوجه به نوع اقلیم، محصولاتی با 

درآمد اقتصادی بالاتر و آب بری کمتر کاشته شود.

رئیسهیاتمدیرهانجمنصنفیسیانجیپیشنهادداد
خودرویدوگانهسوزواردکنید

رئیس هیات مدیره انجمن صنفی ســی ان جی با اشاره به صحبت های 
وزیر صمت مبنی بــر نبود مانع برای واردات خوردو، گفت: در شــرایط 
فعلی که مصــرف بنزین رو به افزایــش و بیــش از ۵۰ درصد ظرفیت 
سی ان جی کشور خالی است، پیشــنهاد می شود دولت، واردات خودرو 
با کیفیت دوگانه ســوز را در دســتور کار خود قرار دهد و خودروسازان 
داخلی نیز موظف شــوند۷۰ تا ۸۰ درصد تولیدات خــود را به دوگانه 

سوزها اختصاص دهند.
محســن جوهری  با تاکید بر اینکــه در حال حاضر پتانســیل افزایش 
عرضه ســی ان جی از ۲۰ میلیون بــه ۴۰ میلیون متــر مکعب در روز 
وجود دارد، اظهــار کرد: علت اینکه این موضــوع تحقق پیدا نمی کند، 
نبود تقاضا است، دولت طی ســال های اخیر خودروسازان را موظف به 
تولید خودروهای دوگانه ســوز نکرده و برای تبدیــل خودرو بنزینی به 

سی ان جی نیز اقدام موثری انجام نشده است.
وی با اشــاره به اقداماتی که در دهه ۸۰ برای توسعه صنعت سی ان جی 
صورت گرفت، گفــت: در آن زمان حدود یک میلیــون خودرو بنزینی 
کشور به سی ان جی تبدیل شــد اما بعد از آن یا دولت مصوبه ای نداشت 
و یا اگر مصوبه ای نیز وجود داشــت، کارســاز نبود و یا اینکه مشکاتی 

وجود داشت، که در نهایت توسعه محقق نشد.
رئیس هیات مدیره انجمن صنفی سی ان جی ادامه داد: بنابر این در حال 
حاضر با توجه به اینکه واردات خودرو آزاد شــده و طبق گفته های وزیر 
صمت هیچ مانعی برای واردات خودرو وجود ندارد، پیشنهاد ما به دولت 
این است که خودروهای دوگانه ســوز با کیفیت بالا را وارد کند و از این 
طریق  باعث شود که افزایش تقاضا در حوزه سی ان جی اتفاق بیفتد و به 

این صورت ما می توانیم کاهش مصرف بنزین هم در کشور رقم بزنیم.

پتانسیل تامین سوخت سی ان  جی برای هشت میلیون خودرو
جوهری با بیان اینکه اگر دولت طرح خوبی بــرای واردات خودروهای 
دوگانه سوز با کیفیت بالای خارجی با تعرفه پایین گمرکی داشته باشد 
هم در کاهش مصــرف بنزین و هم در افزایش تقاضا برای ســی ان جی 
موثر خواهد بــود، گفت: بزرگترین معضل کشــور مصرف بالای بنزین 
است، اینکه در تابستان مصرف بنزین بیش از ۱۰۵ میلیون لیتر در روز 

بود یک فاجعه برای کشور تلقی می شود.
به گفته وی در حال حاضر چهار میلیون خودرو در کشور گازسوز است و 
ظرفیت همین میزان نیز در کشور وجود دارد یعنی به راحتی می توانیم 
سوخت ســی ان جی حدود هشــت میلیون خودرو را بدون اینکه یک 
ریال دولت ســرمایه گذاری کنــد عرضه کنیم و صرفــه جویی روزانه 

حداقل ۲۰ میلیون لیتر بنزین در کشور محقق خواهد شد.
رئیس هیات مدیره انجمن صنفی ســی ان جی با اشــاره به فرسودگی 
برخی از ناوگان های دوگانه ســوز کشــور، گفت: باید به اســتهاک 
ناوگان ها نیز توجه کرد، در حال حاضر درصــد بالایی از  ناوگان دوگانه 
سوز کشور یا فرســوده شــده که باید خودرو اسقاط شــوند یا نیاز به 
نوســازی و تعویض مخزن دارد که باید دولت هزینــه تعویض مخازن 
را پرداخت کند، در غیر اینصورت شــاهد افزایش حوادث در جایگاه ها 

خواهیم بود.
جوهری اظهار کرد: در شرایط فعلی خودروسازان اهتمامی برای تولید 
خودرو دوگانه سوز در کشــور ندارند، اگر خودروسازان خودرو دوگانه 
ســوز تولید کنند و فقط در این بخش فعال شــوند هیچ مشکلی برای 
تامین مخزن و کیت ســی ان جی وجود ندارد  و به راحتی می توانیم در 

این عرصه گام برداریم.

نیرو

 معاون راهبــری و نظارت بــر بهره برداری شــرکت 
مهندسی آبفای کشــور با تاکید بر اینکه اصاح الگوی 
مصرف آب باید اجرایی شــود، گفت: شهرهای دارای 
تنش آبی به صورت مستمر توســط وزارت نیرو پایش 
می شوند.»هاشــم امینی« در جمع خبرنگاران افزود: 
وزارت نیرو برای عبور از شــرایط تنش آبی، برنامه ها و 

پروژه هایی را طراحی کرده که در حال اجرا هستند.
وی بر همراهــی مردم در مدیریت مصــرف بهینه آب 

برای گذر از این شرایط تأکید کرد.
معاون نظــارت بر بهره برداری شــرکت آب و فاضاب 

کشور با اشاره به کاهش بارش ها و به طبع آن 
خشکسالی در کشور، خاطرنشان کرد: امروز 
شرایط بعضی از سدهای کشور خاص است، 
به همین دلیل وزارت نیرو به طور مستمر در 
حال رصد و پایش وضعیت شــهرهای دارای 

تنش است.
امینــی گفــت: بهینه ســازی مصرف آب 

نیازمند اقدام های مســتمر، فرایندمحــور و برنامه 
محور اســت، این یک واقعیت اســت که در شرایط 
کم بارشــی باید سیاســت ها به گونه ای وضع شود تا 

بد مصرفی در بخش آب به حداقل برسد.

مبلغ قبض آب ۵۶ درصد مشترکان 
کمتر از 10 هزار تومان است

وی الگــوی اســتاندارد مصرف ســرانه آب 
در کشــور را ۱۴ مترمکعب در مــاه برای هر 
خانوار دانســت و افزود: ۵۶ درصد مشترکان 
به جهت رعایت الگو در هر ماه بــرای آب مصرفی خود 
قبض کمتر از ۱۰ هزار تومان می پردازند.معاون نظارت 
بر بهره برداری شــرکت مهندسی آب و فاضاب کشور 

ادامه داد: اصاح الگوی مصــرف آب باید به کمک همه 
نخبگان و مردم اجرایی شــود.امینی افزود: استفاده از 
تجهیزات کاهنــده در مصرف آب و ارائــه روش های 
جایگزینی پســاب در فعالیت هــای صنعتی که به آب 
زیادی نیاز دارند باید در دســتور کار قــرار گیرد.وی با 
بیان اینکه توجه به آب بــدون در آمد یا همان پرت آب 
از شــبکه و اقتصاد آب نیاز به توجــه دارد گفت: برای 
 کاهش آب بدون درآمد بخشــنامه ای اخیراً صادر شده 
اســت   وبر این اســاس بخش خصوصــی می تواند در 

موضوع کاهش پرت سرمایه گذاری کند.

آب

ســمیرا ربیع   ردیف دوم از پالایشگاه فاز 
۱۴ پارس جنوبــی در حالی در آبان ســال 
جاری به بهره برداری رســید کــه به گفته 
مجری طرح توســعه فاز ۱۴ پارس جنوبی 
این پالایشــگاه که آخرین پالایشگاه پارس 
جنوبی اســت، ایرانی ترین پالایشگاه گازی 

کشور نیز به شمار می رود.
 پارس جنوبی بزرگ ترین میدان مشــترک 
گازی جهان است. برای بهره برداری از منابع 
موجــود در این میدان عاوه بر ســکوهای 
دریایی، نیاز اســت تا پالایشــگاه هایی نیز 
برای پالایش گاز ساخته شود. از همین رو، 
در ســال های گذشته، ســاخت پالایشگاه 
و توســعه دریایی این میدان به موازات هم 
پیش رفته تا گاز تولیدی در جنوب کشــور 

حبس نشود.
با این حال ســاخت پالایشــگاه فاز ۱۴ در 
مقایسه با توسعه بخش دریایی آن با شتاب 
کمتری همراه بوده، زیرا ایــن تصور وجود 
داشت که می توان گاز تولیدی از این فاز در 
بخش دریا را در سایر پالایشگاه های پارس 

جنوبی فراورش کرد.
با توجــه به این مهــم، در ســایت ۲ پارس 
جنوبی که در منطقه کنگان قرار دارد، اغلب 
پالایشگاه ها با خط لوله به هم متصل هستند 
تا در صورت نیاز گاز در ســایر پالایشگاه ها 

پالایش شود.
بر همیــن اســاس اگرچه اولیــن ردیف از 
پالایشگاه فاز ۱۴ پارس جنوبی اسفند سال 
گذشته و در دولت سیزدهم وارد مدار تولید 
شــد اما تولید گاز از بخش دریا در سال های 

قبل از آن آغاز شده بود.
حالا بــه فاصله چنــد ماه، ردیــف دوم این 
پالایشــگاه نیز بــه بهره برداری رســیده و 
آن گونه کــه مدیرعامل شــرکت ملی نفت 
ایران اعام کرده، ۲ ردیــف باقیمانده نیز تا 
پایان امسال به بهره برداری خواهد رسید و 
ظرفیت این پالایشــگاه به ۵۶ میلیون متر 

مکعب در روز می رسد.
با این حال، بهره بــرداری از ردیف دوم این 
پالایشگاه آن هم در آستانه افزایش مصرف 
گاز، بــه پایداری بیشــتر شــبکه و تامین 

مستمر گاز کمک خواهد کرد.

تامین پایدار گاز برای مصارف کشور
در این رابطه اســماعیل امیری، سرپرست 
معاونــت طرح های توســعه ای شــرکت 
نفت و گاز پارس با بیــان اینکه طبق برنامه 
تکلیفی شــرکت ملــی نفت بــرای تامین 
ســوخت زمســتانی و همتــرازی تولید و 

مصرف گاز در کشــور تاش کردیم، گفت: 
تکمیــل و راه اندازی پالایشــگاه فاز ۱۴ در 
همین راستا انجام شد و در مراحل ابتدایی 
یک ردیف اواخر سال گذشته به مدار تولید 
آمــد و در هفته های اخیر نیز بــرای تامین 
پایدار گاز برای مصارف کشور ردیف دوم به 

بهره برداری رسید.
وی تاکید کرد: در ادامه برای همترازی گاز 
مصرفی در کشــور به دنبال آن هســتیم تا 
ردیف های بعدی شیرین سازی را تکمیل و 
گاز را فرآروش کرده و به شبکه تزریق کنیم.

امیری با اشــاره به اقدامات انجام شده برای 
تامیــن گاز زمســتان، افــزود: برنامه های 
متعددی در این زمینه داشــتیم که یکی از 
این برنامه ها بهره برداری از پالایشگاه فاز ۱۴ 

پارس جنوبی است.
وی ادامه داد: بــا راه انــدازی ردیف جدید 
شیرین سازی مجموعاً در پالایشگاه فاز ۱۴، 
۲۸ میلیون متر مکعب به ظرفیت فرآورش 
کشور اضافه شــده که به خطوط انتقال گاز 
تزریق می شــود و با راه انــدازی ردیف های 
جدید شیرین سازی ظرفیت این پالایشگاه 

به ۵۶ میلیون متر مکعب خواهد رسید.
سرپرســت معاونت طرح های توســعه ای 
شــرکت نفت و گاز پارس گفت: با توجه به 
اینکه به زمســتان نزدیک می شویم، تاش 
بر این شــد تا بــا راه اندازی فــاز ۱۴ پارس 
جنوبی به بحث فرآورش و همترازی کمک 
کنیم.وی یکــی دیگر از اقدامــات را تولید 
زودهنــگام گاز از فاز ۱۱ دانســت و افزود: 

تولید زودهنگام از این فــاز پارس جنوبی با 
۴ چاه آغاز خواهد شــد.امیری تاکید کرد: 
بحث افزایش ظرفیت برداشــت از چاه های 
موجود پارس جنوبی نیز در برنامه مدیریت 
عملیات نفــت و گاز مطرح شــده و در این 

زمینه برنامه هایی نیز آماده شده است.

استفاده از ظرفیت پالایشی با اجرای 
پروژه های فشارافزایی

بــا راه انــدازی ایــن پالایشــگاه، تمــام 
پالایشگاه های پارس جنوبی در مدار تولید 
خواهند بود و برای توســعه مرحله اول این 
میدان، تنهــا بهره برداری از فــاز ۱۱ باقی 
خواهــد ماند.البته توســعه در این مرحله 
متوقف نمی شــود و فشــارافزایی از میدان 
مشــترک پارس جنوبی در دستور کار قرار 
دارد.در گام اول قرار اســت چاه های جدید 
حفاری شود تا با افت فشار در چاه های قبلی، 
تولید گاز از پارس جنوبی کاهش پیدا نکند.

در ادامه نیز فشــار افزایی در خشکی و دریا 
انجام خواهد شــد تا تولید فعلی ایران از این 
میدان مشترک حفظ شــود و در گام بعد به 

دنبال افزایش برداشت باشیم.
با بهره بــرداری از این طرح ها، اســتفاده از 
ظرفیت موجود پالایشــی در پارس جنوبی 

به استمرار تولید کمک خواهد کرد.

بهره برداری از آخرین پالایشگاه 
پارس جنوبی

محمدمهدی توســلی پــور، مجری طرح 

توســعه فاز ۱۴ پارس جنوبی بــا تاکید بر 
اینکه فاز ۱۴ طی ســال های ۹۷ و ۹۸ در 
فراســاحل با تکمیل ســاخت ۴ سکوی 
دریایــی با ظرفیــت ۱۴.۲ میلیــون متر 
مکعب در روز در هر ســکو و در مجموع با 
حــدود ۵۶ میلیون متر مکعــب گاز غنی 
کار خود را به ســرانجام رسانده، گفت: گاز 
تولیدی از این ۴ سکو از طریق ۲ خط لوله 
۳۲ اینچ وارد پالایشــگاه خشکی فاز ۱۴ 

می شود.
وی ادامه داد: در بخش پالایشگاه با تکمیل 
واحدهــای یوتولیتی و تاسیســات جانبی 
شــامل آب، برق، بخار، نیتروژن، هوا، ابزار 
دقیق، آبگیر و آب شیرین کن این بخش ها 
تکمیل شــد و در انتهای سال ۱۴۰۰ اولین 
ردیف شیرین سازی که ردیف ۴ پالایشگاه 
بــود، وارد مدار تولید شــد و در آبــان ماه، 
دومین ردیف شــیرین سازی با ظرفیت ۱۴ 
میلیون متر مکعب و در مجموع ۲۸ میلیون 
متر مکعــب، گاز شــیرین را به خــط لوله 

سراسری تزریق می کنیم.
توســلی پور با بیــان اینکه ایــن اقداماتی 
بوده کــه اخیراً انجام شــده و تمام تاش بر 
این اســت ۲ ردیف باقیمانده تا انتهای سال 
جاری به ســرانجام برســانیم، افــزود: فاز 
۱۴ پارس جنوبی و پالایشــگاه آن آخرین 
پالایشگاه پارس جنوبی است و ایرانی ترین 
فاز و پالایشگاه را نســبت به سایر طرح های 
پارس جنوبی داریم کــه نزدیک ۷۰ درصد 

سهم ساخت داخل بوده است.
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وی با تاکید بر اینکه کالای سفارش گذاری 
شــده برای تکمیل فعالیت های پالایشگاه 
نداریم و تمامی کالاهای مــورد نیاز تامین 
شده است، گفت: بخشی توسط سازندگان 
داخلی با اولویت ۲ ردیف اول ارســال شده 
و بــرای ۲ ردیف بعــدی پالایشــگاه هم یا 
تجهیزات مورد نیاز ارسال شدند و یا در حال 
ارسال هســتند و با برنامه ریزی انجام شده 
خدشــه ای برای تکمیل ۲ ردیف باقیمانده 

وجود ندارد.
مجری طرح توســعه فاز ۱۴ پارس جنوبی 
تاکید کــرد: اقداماتی که انجام شــده برای 
انعطاف پذیری بین پالایشــگاه ها زیاد بود. 
فازهایی کــه در منطقه کنگان هســتند از 
طریــق خطــوط انتقالی به صــورت رابط 
مرتبط هســتند و از ظرفیت فرآورشی آزاد 

این فازها استفاده کردیم.
وی با اشــاره به اینکه تا پیش از بهره برداری 
از پالایشــگاه فاز ۱۴، گاز تولیدی از این فاز 
به پالایشــگاه فاز ۱۲ در مجاورت فاز ۱۴ و 
فاز ۱۹ ارسال می شد و شیرین سازی انجام 
می گرفت، افــزود: این اقدام باعث شــد تا 
تولیــد گاز غنی بــه صــورت حداکثری از 
میدان مشترک پارس جنوبی ادامه داشته 

باشد.
توسلی پور ادامه داد: به صورت میانگین در 
شرایط ساخت پالایشــگاه ۷۵۰۰ تا ۸ هزار 
نفر از کارگران، متخصصین و مهندســین 
مشــغول بــه فعالیــت بودند و بــا تکمیل 
عملیات ســاخت در زمان عملیات اجرایی 
این تعداد نفرات به یک هــزار تا ۱۱۰۰ نفر 

می رسد.
وی گفت: ســرمایه گذاری در فاز ۱۴ حدود 
۵.۲ میلیارد دلار بوده که ســهم فراساحل 
۲.۶ میلیــارد دلار و پالایشــگاه نیــز ۲.۶ 

میلیارد دلار بوده است.
 پالایشــگاه فاز ۱۴ پارس جنوبی آخرین 
مجتمــع پالایشــگاهی در حال توســعه 
پارس جنوبی اســت که مراحل ساخت و 
راه اندازی آن از سوی شــرکت نفت و گاز 
پارس به نمایندگی از شــرکت ملی نفت 
ایران از ســوی مجموعه ای از پیمانکاران 
داخلی بــه رهبری ســازمان گســترش 
و نوســازی صنایــع ایــران )ایــدرو( در 
حال اجراســت و با تکمیل ســاخت این 
پالایشــگاه تا پایان امسال، پرونده توسعه 
بخش خشکی پارس جنوبی به طور کامل 

بسته می شود.
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یککارشناسحوزهمدیریتمنابعآبپیشنهادداد

وزارتانـرژیراتشکیلدهید

خریدار  یک کارشــناس حوزه مدیریت 
وزارت  پیشــنهاد تشــکیل  منابــع آب 
انرژی را اعــام کــرد و گفت: بــا انضمام 
بخش های انــرژی از وزارت نیرو و ادغام آن 
با زیرمجموعه  های وزارت نفت، بهتر است 
وزارت انرژی تشکیل شود. منابع نفت و گاز 
که جزو منابع اصلی انرژی هستند در اختیار 
وزارت نفت و ســایر اقام تولیــد انرژی در 
اختیار وزارت نیرو است و باید هرگونه منابع 

انرژی را در اختیار وزارت انرژی قرار داد.
داریوش مختاری، با بیــان اینکه در چنین 
حالتــی بهتر اســت وزارت انــرژی، انرژی 
برق آبی را که فقط شــش درصد کل انرژی 
برق کشــور را تامین می کند از وزارت آب، 
کشــاورزی و منابع طبیعی خریداری کند، 
اظهار کرد: نیازهــای انرژی و آب در مناطق 
شهری توســط دو وزارتخانه یادشده تامین 
می شــود و در اختیار متولی واحد مدیریت 

شــهری یعنی شــهرداری ها قرار خواهند 
گرفت. به ایــن ترتیــب، با رعایــت اصل 
یکپارچگــی در امور شــهری، کارآمدی و 
پاسخگویی در مدیریت شهری نیز افزایش 

می یابد.
وی افزود: در پیکره های شــهری لازم است 
مدیریت امور به صورت پیوسته باشد. به این 
ترتیب می توان وزارتخانه انرژی و وزارتخانه 
آب، کشــاورزی و منابع طبیعی داشت. در 
همان حال، با واگــذاری کلیه امور مدیریت 
شهری به شهرداری ها، امکان کوچک سازی 
و چابک ســازی دولت را فراهم کــرد. این 
چیدمان نیازمند تغییرات اساسی در قانون 
تاســیس شهرداری هاســت. بدون انجام 
اصاحات بنیادین در این قانون هرگز نباید 
وظایف یادشــده را به شــهرداری ها واگذار 

کرد.
این کارشــناس مدیریت منابع آب با تاکید 

بر اینکــه به واقــع، اصل همگنــی مبنای 
اصلی چیدمان اجزای تشــکیات اجرایی 
اســت و بر پایــه ی آن، اقدام هــای همگن 
در یــک وزارتخانه قــرار می گیرند، گفت: 
از دیــدگاه اقتصــاد نهــادی، رعایت اصل 
همگنی در چیدمان اجزای دســتگاه های 
اجرایی به کاهش هزینه های مبادلاتی بین 
دستگاه های اجرایی کمک زیادی می کند. 
به طوری که میزان بهره وری در امور اجرایی 
بسیار افزایش پیدا می کند و می توان انتظار 
داشــت که انجام امور نه تنها بــه طور کارا 
انجام خواهد گرفت بلکه از اثربخشی بالایی 
برخوردار خواهد شــد. در نتیجه بهره وری 

سازمانی افزایش پیدا می کند.  
مختاری با بیــان اینکه چیدمان درســت 
یک وزارتخانــه می تواند امکان رعایت اصل 
پاســخگویی )Accountability( یــک 
تشکیات اجرایی را فراهم کند، تاکید کرد: 
دو یا چند پارچه بودن یــک بخش همانند 
بخــش آب، کشــاورزی و منابــع طبیعی 
زمینه پاسخگونبودن دستگاه های اجرایی 
را فراهــم می کند. لازم اســت بخش آب با 
افزودن بخش های همگــن از وزارت جهاد 
کشاورزی و ســازمان های وابســته با یک 
وزارتخانه یکپارچه و پاسخگو به نام وزارت 
آب، کشــاورزی و منابع طبیعی جایگزین 
شود. به طوری که ســازمان محیط زیست 

در جایگاه یک ســازمان مســتقل می تواند 
شادابی و پایداری پیکره های بوم شناختی را 
از وزارتخانه آب، کشاورزی و منابع طبیعی 
خواستار شود.وی ادامه داد: در همان حال، 
با رعایــت نیازهای اولیه زیســت محیطی 
و  تالاب هــا  بوم شــناختی  پیکره هــای 
دریاچه ها، منابــع آب مورد نیــاز مناطق 

شهری و روستایی را تامین کند.
وی با تاکیــد بر اینکه وزارت انــرژی نیز در 
چارچوب ماحظات زیست محیطی، منابع 
انرژی مورد نیاز مناطق شــهری و روستایی 
را تامین خواهد کرد، گفــت: در این میان، 
سازمان  مدیریت و برنامه ریزی کشور به نحو 
شایسته تری می تواند طرح آمایش سرزمین 
را اجرا کند و نظام فنی و اجرایی کشــور به 
نحو شایســته تری می تواند پیاده ســازی 
شود. ســازمان حفاظت محیط زیست نیز 

نظارت دقیق تری خواهد داشت.
به گفتــه ایــن کارشــناس در گذشــته، 
جداکــردن بخش آب از بخش کشــاورزی 
به گســترش بی رویه سدســازی انجامید. 
توســعه شــبکه های آبیاری و زهکشی در 
قالب تاسیس بنگاه توســعه آبیاری از سال 
۱۳۳۲ هجری خورشــیدی جــزو وظایف 
وزارت کشــاورزی وقت بود. ســپس جزو 
وظایــف وزارت آب و برق قــرار گرفت. به 
عبارتی نخســتین جرقه های تسلط ادبیات 

ســازه ای بر مدیریت امور اجرایی در بخش 
کشــاورزی از گــذاردن وظیفه توســعه 
شــبکه های آبیاری و زهکشــی بــر عهده 
وزارت کشاورزی وقت آغاز شد.  مختاری با 
بیان اینکه ســکانداران اصلی این تحول در 
مدیریت آب، تخصص هــای هیدرولوژی و 
عمران بودند که با ترکیب عنصر درآمدهای 
نفتی و دیوان ســالاری دولتی با دانش یک 
بعدی هیدرولوژی و عمــران، یک معجونی 
از همزیســتی قدرت و بتن پدیــد آوردند 
که کنترل منابع آب را با ســاخت ۶۰۰ سد 
اضافی انجام دادند که زمینه اختال جدی 
در حقابه های ســنتی کشــاورزی و حقابه 
رودخانه ها، دریاچه هــا و تالاب ها را فراهم 
کرد، گفت: برخی از این سدها بدون رعایت 
ضوابط کافی زیست محیطی بوده و با انتقال 
آب بین حوزه ای، زمینه گسترش شهرهای 
بزرگ کشور را فراهم کردند.وی اظهار کرد: 
نمونه برجسته آن توسعه بی رویه کانشهر 
تهران اســت. تمرکز هیدرلوژیســت ها و 
مهندسان عمران بر سدسازی های بی رویه 
و اضافی، زمینه بحران فزاینــده منابع آب 
زیرزمینی را فراهم کرد. وضعیت به گونه ای 
شــد که در بیشــتر حوزه هــای آبریز، در 
بالادســت از منابع آب سطحی و زیرزمینی 
بهره برداری شــد و پــی در پــی از حقابه 

پایین دستی ها کاسته شد.
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رئیسپلیسپیشگیریفراجااعلامکرد
کاهش۴۰درصدیسرقتدرفرودگاههایکشور

 رئیس پلیس پیشــگیری فراجا از کاهش ۴۰ درصدی وقوع سرقت در 
فرودگاه های کشــور خبر داد و گفت: از ابتدای ســال جاری در زمینه 
مبارزه با قاچاق مواد مخدر، هشــت هزار و ۴۴۶ نفر دســتگیر و مقدار 
یک تن و ۷۷۱ کیلوگــرم انواع مواد مخدر و روانگردان کشــف و ضبط 

شده است.
 سردار رضا بنی اسدی فر در تشریح اقدامات هشت ماهه پلیس فرودگاه 
با اشاره به اهمیت بالای خطوط هوایی در جابه جایی مسافر گفت: جابه 
جایی ایمن مسافر و کالا از اهمیت بالایی برخوردار است و در این میان 
استفاده از خطوط هوایی به دلیل سرعت انتقال بالا دارای اهمیت ویژه 
اســت؛ بنابراین لزوم توجه به رفع مشــکات و زیرســاخت های آن به 

منظور افزایش امنیت مسافران و کالا، امری ضروری به حساب می آید.
وی ادامــه داد: همکارانم در پلیــس فرودگاه، امنیــت ۵۹ فرودگاه در 
سراســر کشــور را به عهده دارند و همگام با توســعه فرودگاه ها نقش 
کاربــردی و بســزایی در تأمین امنیت و توســعه صنعــت هوانوردی 

داشته اند.
رئیس پلیس پیشــگیری فراجــا با تاکید بــر اینکه با حضــور پلیس 
مأموریت های خاص و رسیدگی به سایر امور تأمینی در فرودگاه انجام 
می گیرد تصریح کرد: لازمه توانایی در انجام چنین مأموریت های مهم 
و حیاتی، برخــورداری از امکانات و تجهیزات نوین و پیشــرفته و ارائه 
آموزش هــای تخصصی به کارکنان اســت که پلیس فــرودگاه در این 

خصوص پیشرو است.
این مقام انتظامی در زمینه میزان کشفیات کالای قاچاق در این پلیس 
گفت: در هشــت ماهه ســال جاری در زمینه مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
یکهزار و ۲۰۹ نفر دســتگیر و مقادیر قابل توجهی کالا، طا و ارز قاچاق 

به ارزش تقریبی بیش از یکهزار و ۷۵۴ میلیارد ریال کشف و ضبط شد.

وی با اشــاره به بهره گیری از روش های اطاعاتی و تجهیزات و امکانات 
نوین کمک بازرسی گفت: خوشــبختانه این پلیس تخصصی در زمینه 
کشف مواد مخدر، توفیقات بسیار خوبی به واسطه بهره گیری از دانش و 

اطاعات روز به دست آورده است.

شهردارتهرانمطرحکرد
حلمشکلراهآهنبهکمکدولت

 شهردار تهران با اشاره به ضرورت حل مشــکل راه آهن به کمک دولت 
گفت: تاکنون۴۰۰ میلیارد تومان اغتشاشگران به شهر آسیب زده اند.

علیرضا زاکانی شهردار تهران در آئین بهره برداری از پروژه های مناسب 
سازی معابر و فضاهای عمومی تهران در جمع خبرنگاران با بیان اینکه 
در مدیریت شــهری اهتمام ویژه ای برای مناسب ســازی وجود دارد 
گفت: در بوستان منطقه ۱۷ بنا به گفته برخی از عزیزان معلول تیکه ای 

از پارک و خط معلولان دارای مشکاتی بود که اصاح خواهد شد.
وی با اشــاره به اینکه فاز دوم بوســتان منطقه ۱۷ نیز به زودی افتتاح 
خواهد شد گفت: فاز اول این بوستان به طول ۱۷ هزار متر افتتاح شد و 

فاز دوم آن نیز به طول ۹ هزار متر به فاز اول افزوده خواهد شد.
زاکانی تصریح کرد: از قدرالســهم خودمان نیز بیشــتر مناسب سازی 

کرده ایم و امیدواریم بتوانیم مناسب سازی را کامل کنیم.
زاکانی با بیان اینکه در کمیســیون ماده ۱۰۰ تخلفاتــی که مرتبط با 
آسایش معلولین است به جرایم ختم نمی شــود، خاطرنشان کرد: این 
تخلفات منجر به بازســازی خواهد شــد و به جریمه منتهی نمی شود. 
دستورالعمل مناسب سازی ساختمان ها وجود دارد و افراد ملزم به اجرا 
هستند. در مواردی که انجام نمی شــود جریمه لحاظ نخواهد شد بلکه 

مناسب سازی می شود.
شهردار تهران درباره خسارات اغتشاشــات گفت: حدود ۴۰۰ میلیارد 
تومان خســارت دیدیم اما بیش از آن ناظر به پاکبانان، آتش نشــانان، 
انتظامات مترو و ســایر نیروهای خدماتی شهر تعرض شده است کسی 
که به نیروهای خدماتی آسیب وارد می کند یعنی از مدنیت بویی نبرده 

است و خسارات معنوی با تعرض به نیروهای ما بیشتر بوده است.

زاکانی درباره زمان حل مشــکل راه آهن منطقه بیان کرد: مدت زیادی 
است که موضوع حریم راه آهن را دنبال می کنیم اما حل این مشکل تنها 
بر عهده شهرداری نیســت بلکه باید دولت نیز پای کار بیاید ما مساله را 
از طریق وزارت راه و شهرســازی دنبال می کنیم که این مساله برطرف 

شود.

بانوانآتشنشاندرپایتختچهزمانیوارد
عملیاتمیشوند؟

 مدیرعامل سازمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی شــهرداری تهران 
گفــت: ۱۶ بانوی آتش نشــان که به تازگــی در آزمون هــای مختلف 
آموزشی، ورزشــی و مهارتی پذیرفته شــده اند، حداکثر تا ۲ ماه آینده 
در عملیات های مختلــف حضور خواهند داشــت.قدرت الله محمدی 
اظهارداشــت: اکنون بانوان آتش نشان در مرکز آموزشــی صالح آباد 
مشغول گذراندن دوره های آموزشی هســتند و حداکثر تا ۲ ماه آینده 

وارد ایستگاه شماره ۷۶ در منطقه ستارخان خواهند شد.
وی افزود: بانــوان آتش نشــان نیز همچــون آقایان آتش نشــان در 
عملیات های مختلف حضور خواهند داشــت که البته تاش داریم در 

ابتدای کار، عملیات  سبک را به بانوان واگذار کنیم.
مدیرعامل ســازمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی شــهرداری تهران 
درباره ایمن ســازی مدارس گفت: طــرح بررســی و ارزیابی تیم های 
کارشناسی آتش نشانی در مدارس انجام شــد و مشکات ایمنی همه 
مدارس شناســایی شــد.وی ادامه داد: برخی مدارس غیرانتفاعی باید 
استانداردسازی ایمنی از ســوی مالکان انجام شود و موارد ایمن سازی 

مدارس دولتی نیز به آموزش و پرورش اعام شده است.
محمدی تاکید کرد: برخی مدارس از قدمت بالایی برخوردار هســتند 
که بسیار مخاطره آمیز است و با برگزاری جلســه با مدیرکل آموزش و 
پرورش شــهر تهران تاش داریم رفع مشکات در مدارس با قدمت بالا 

را به جدیت دنبال کنیم.

شهر

معاون آموزشی وزارت بهداشــت گفت: فناوری های 
شبیه ساز آموزشــی باید در کوریکولوم های آموزشی 

وارد شوند تا دانشجویان نیز با آن آشنا شوند.
 دکتر ابوالفضل باقری فرد در رویداد معرفی محصولات 
پیشــرفته آموزش پزشکی در دانشــگاه علوم پزشکی 
تهران، گفت: آموزش ســنگ بنای توسعه دانشگاه ها و 
کشور اســت و ما نیاز به تحول در همه ابعاد و شئونات 
دانشــگاه داریم اما تحول در آموزش می تواند منجر به 

تحول در دانشگاه شود.
وی افزود: توســعه کمــی و کیفی در حــوزه آموزش 
باید مبتنی بر نیازهای جامعه باشــد و فارغ التحصیل 
دانشگاه باید جامعه نگر و پاسخگو به نیاز جامعه باشد. 
بعضی از سیســتم های آموزشــی فلج مغزی تحویل 

جامعه می دهند، مغــز کار می کند اما اندام 
کار نمی کند.معاون آموزشی وزارت بهداشت 
خاطرنشان کرد: دانشگاه های علوم پزشکی 
با توجه به ادغام آموزش با عرصه بهداشــت و 
درمان، افرادی توانا تربیت می کند و از این رو 
شبیه سازها به حوزه آموزش پزشکی کمک 

قابل توجهی می کند.
وی یادآور شد: فناوری های VAR، هوش مصنوعی، 
جراحی رباتیــک در دوره کووید تحول ســریعی پیدا 
کردند و باید این تغییرات را در حوزه آموزش پزشکی 
هم وارد کنیم. در معاونت آموزشــی وزارت بهداشت 
کارگروهی برای توســعه این فناوری ها درنظر گرفته 
شده اســت.باقری فرد گفت: فناوری های شبیه ساز 

آموزشــی باید در کوریکولوم های آموزشی 
وارد شــوند تا دانشــجویان نیز با آن آشــنا 

شوند.
وی افزود: برای اینکه به دانشــگاه نسل سوم 
و نســل چهارم برســیم باید از فناوری های 
جدید در حوزه آموزش اســتفاده کنیم. در 
حال حاضر برخی از کشورها از حوزه آموزش 
چند برابــر درآمد نفتی ما درآمد دارند و با اســتفاده از 

فناوری های جدید این کار را توسعه می دهند.
معاون آموزشی وزارت بهداشــت خاطرنشان کرد: در 
حوزه فناوری های شبیه سازی تنها رشته های بالینی 
مورد تقاضا نیستند حتی رشته هایی مانند داروسازی 

هم می توانند از آن استفاده کنند. 

فناوری های نوین آموزشــی در حال بومی شدن است 
و از ۴۰ شــرکت فعال در این حوزه حدود ۱۳ شــرکت 

محصول هم ارائه داده اند.
وی با اشــاره به قرارداد ســه جانبه میان معاونت های 
تحقیقــات و فناوری و آموزشــی وزارت بهداشــت با 
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری یادآور شد: 
ما از توسعه حوزه شبیه ســازها در قالب این قرارداد در 

دو بخش مالی و معنوی حمایت می کنیم.
باقری فرد گفت: ما مجبوریم که برای توســعه آموزش 
از این فناوری ها اســتفاده کنیم اما باید مراقب باشیم 
تجهیزات زده نشــویم چرا که هیچ وقت این فناوری ها 
جــای حضــور در کاس و در محضر اســتاد بودن را 

نمی گیرد.

آموزش

خریدار  دادستان ســابق انتظامی قضات 
گفت: امسال ۶ هزار و ۵۰۰ کارنامه قضایی 
برای قضات صادر شد و در حمایت از قضات 
طبق دســتورالعمل قوه قضاییه اقدام شده 

است.
به گزارش مرکز رســانه قوه قضاییه، حجت 
الاسام والمســلمین محمد موحد آزاد در 
مراســم تکریم و معارفه رئیس دادگاه عالی 
انتظامی قضات و دادستان انتظامی قضات 
با حضور حجت الاسام و المسلمین محمد 
مصدق معاون اول قــوه قضاییه صبح امروز 
شــنبه ۱۲ آذر در محل کاخ دادگســتری 
برگزار شــد، افزود: در ۸۶ ماه پیش رویکرد 
مدیریتی خود را اعام کردم که گزارشی از 

اقدامات انجام شده ارائه می کنم.
وی ادامــه داد: بنــا بود، اســتقال قضایی 
قضات را حفــظ کنیم  که در ایــن مدت، به 
هیچ همکاری نگفتــم در مورد فان پرونده 
چه کند و در مرحله تحقیق در پرونده اجازه 

ندادم، کسی دخالت کند.
دادستان سابق انتظامی قضات با بیان اینکه 
از خدمــات قضات خدوم دفــاع و قدردانی 
می کنم، گفت: به ســفرهای استانی زیادی 
برای تشویق قضات رفتم. در طول این مدت 
تاش کردم حرمت قضــات را حفظ کرده و 

پیشگیری را بر برخورد مقدم بداریم.
موحــد آزاد افــزود: در طــول ایــن مدت 
همکاری همواره ســعی کردیــم، از میزان 

ورودی پرونده های قضات بکاهیم.
وی با اشــاره به تاش های انجام شده برای 
تقویــت و گســترش نمایندگی هــا گفت: 
گاهــی در برخــی اســتان ها یــک نفر در 
نمایندگی دادگاه انتظامــی قضات حضور 
داشت که اکنون تعداد نمایندگان در برخی 

استان ها به هشت نفر رســیده تا نظارت بر 
قضات بیشتر شود.دادستان سابق انتظامی 
قضات تصریح کــرد: وقتی برخــی اعمال 
مجرمانه در یکی از قضات مشاهده و دلایل 
 مستندات کافی بود، بدون اغماض با آن فرد 

برخورد می کردیم.
حجت الاسام والمســلمین موحد تاکید 
کرد: امروز ۴ هزار پاســخ اســتعام پایه و 
گروه، تقدیم دادگاه عالی قضات می شود که 

در افزایش پایه قضات موثر است.
وی تاکید کرد: با اقدامــات صورت گرفته، 
امروز یک مجموعه فعال، پای کار با روحیه 
جهادی و با اخاص در حال کار در مجموعه 
انتظامی قضات هســتند و یکی از بهترین 

مجموعه هــای قضایــی، دادگاه انتظامی 
قضات اســت و حتی یک مورد ســوء نبوده 
است.دادســتان ســابق انتظامی قضات با 
بیان اینکه در همه موارد قانون محور بودیم، 

گفت: در دفاع از قانون هم کوتاه نیامدیم.
وی خاطرنشان کرد: همواره حفظ استقال 
قضات را ارزشــمند شــماردیم و در هفته 
یک روز خاص را برای شنیدن صدای قضات 

تخصیص دادیم.
موحد آزاد گفت: نتایج مذاکرات، جلســات 
و نشست های قضایی را در اختیار همکاران 
قضایی کل کشور قرار می دهیم و از مراجع 
کیفری خواهــش می کنم اگــر پرونده ای 
برای یــک قاضی تشــکیل شــده، آن را با 

سرعت رســیدگی کنند.دادســتان سابق 
انتظامی قضات گفت: انســان ها همه دارای 
روح عدالــت خواهی هســتند و در پرورش 
این روحیه، آرای قضات ســهم  بالایی دارد 
و امروز رأی مســتند، مســتدل و متقن در 

پرورش این روح در جامعه موثر است.

قضات در جامعه مظلوم هستند
حجت الاسام والمســلمین جعفر قدیانی 
دادستان انتظامی قضات نیز در این مراسم 
گفت: قضات در جامعه مظلوم هستند و آن 
هم به خاطر جو کاذبی اســت کــه در میان 
مردم راجع به برخی قضات و قضاوت ناحق 

وجود دارد.

وی تاکید کرد: در حرف ها و صحبت ها باید 
این باور را در مردم ایجاد کنیم که رســالت 

قضاوت، حل و فصل خصومت است.
قدیانی با بیان اینکه به استقال قضا و قاضی 
کمتر توجه می شــود، گفــت: رهبر معظم 
انقاب در دیداری که هفتم  تیر داشــتیم، 
اشــاره داشــتند که کار نیروی انتظامی در 
پرونده هــا در زمان تحقیقات اســت و پس 
از انجــام آن باید کار را به دســتگاه قضایی 

بسپارند.
دادستان انتظامی قضات افزود: نکته دیگر 
اینکه باید به اتقان آراء توجه زیادی شــود 
همچنین سعی کنیم دسترسی مردم به ما 
بیشتر شود و ماقات های مردمی بیشتری 

داشته باشیم.
براســاس این گزارش در این مراسم، اصغر 
جهانگیر معــاون اجتماعی و پیشــگیری 
از وقوع جرم قوه قضاییه، حجت الاســام و 
المسلمین محمدجعفر منتظری دادستان 
کل کشور، ذبیح الله خداییان رئیس سازمان 
بازرســی کل کشــور، مســعود ستایشی 
ســخنگوی قوه قضاییــه، امین حســین 
رحیمی وزیر دادگستری، علی القاصی مهر 
رئیس کل دادگستری استان تهران، حسن 
بابایی رئیس ســازمان ثبت اسناد و اماک 
کشــور، حجت الاسام و المســلمین سید 
احمد مرتضوی مقدم رئیــس دیوان عالی 
کشور، علی صالحی دادستان تهران، حجت 
الاسام و المســلمین احمدرضا پورخاقان 
رئیس ســازمان قضایی نیروهای مســلح، 
محمدرضا صارمی رئیس حوزه ریاست قوه 
قضاییه، حجت الاسام و المسلمین نورالله 
قدرتی معاون حقوقی قوه قضاییه و جمعی 

دیگر از مسئولان قضایی حضور داشتند.
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۲۰سالکاهشطولعمردرچاقیهایمفرط
خریدار  رییس دانشــگاه علوم پزشــکی 
ایران با بیان اینکه ۶۰ درصد جمعیت کشور 
از مشکل اضافه وزن رنج می برند و با اشاره به 
بیماری های نشــات  گرفته از چاقی، گفت: 
جراحی چاقی یک ضرورت درمانی اســت و 
مردم نباید آن را جراحی زیبایی بدانند بلکه 

این عملی برای سامتی است.
 دکتر عبدالرضا پازوکی- رئیس دانشــگاه 
علوم پزشــکی ایــران در نشســت خبری 
پنجمیــن کنگــره جراحی هــای چاقی و 
متابولیــک، گفت: یکــی از معضات امروز 
جوامع، چاقی و اضافه وزن است؛ به گونه ای 
که بیــش از ۶۰ درصد جمعیت کشــور از 
مشــکل اضافه وزن رنج می برند و این یعنی 
بالغ بر ۵۰ میلیون نفر از جمعیت کشــور با 

این معضل دست به گریبان هستند.
وی گفــت: بیماری هایی مثل دیابت که ۱۲ 
درصد مردم دیابتی هســتند یا فشارخون 
که یک چهارم جمعیت کشــور به آن مبتا 
هستند، از چاقی سرچشــمه می گیرند. از 
سنین کودکی تا میانسالی و کهولت، چاقی 
می تواند زندگی افراد را تحت تاثیر قرار دهد 
و حتی ممکن است سبب بروز بیماری هایی 
شــود که طول عمر افراد را هم تحت تاثیر 

قرار دهد.
وی افزود: معیار ما برای اضافه وزن و چاقی 
نمایه توده بدنی اســت. عــدد ۱۸.۵ تا ۲۵ 
نمایه تــوده بدنی نرمال، ۲۵ تــا ۳۰ اضافه 
وزن و بیش از ۳۰ چاقی محسوب می شود. 
زمانی که نمایه توده بدنــی به چاقی مفرط 
برسد تا ۲۰ ســال کاهش طول عمر در این 
بیمــاران را خواهیم داشــت. بایــد بدانیم 
جراحی چاقی در ســال ۱۹۹۱ برای نمایه 
توده بدنی از ۴۰ گذاشتند و امسال به نمایه 
توده بدنی ۳۵  کاهش یافته اســت. این نوع 
جراحی ها نتایج بســیار مثبتی بر طول عمر 
و کیفیت زندگی افــراد دارد و به طور جدی 
یک ضرورت درمانی اســت و مردم نباید آن 
را جراحــی زیبایی بدانند بلکــه این عملی 

برای سامتی است.

او تاکید کرد: میزان عوارض و مشــکاتی 
که با ایــن جراحی پیش می آید، مســاوی 
یا کمتر از اعمال جراحی مشــابه کیســه 
صفرا اســت. ما از ســال ۱۳۸۴ دوره های 
کوتاه مدت و از سال ۱۳۸۶ دوره فلوشیپ 
جراحی را در کشور راه اندازی کردیم. اولین 
مرکزی که به عنــوان قطب علمی جراحی 
چاقــی و متابولیــک در منطقــه فعالیت 
می کند، بیمارســتان حضرت رسول )ص( 
دانشگاه علوم پزشــکی ایران است. اکنون 
نیز تعداد شــش مرکز دانشــگاهی ایران، 
تهران، شــهید بهشتی،   مشــهد، شیراز و 
اصفهان مشــغول تربیت فلوشیپ هستند 
و بیش از ۱۰۰ فلوشــیپ تاکنــون تربیت 

شدند.
رئیس پنجمین کنگره جراحی های چاقی 
و متابولیک، ادامه داد: در ســال ۲۰۲۲ نیز 
بیشــترین تعداد مقالات در ژورنال جراحی 
چاقی و متابولیک از کشــور ما بوده است و 
بعــد از آمریکا و چین، ســومین کشــور به 

لحاظ تعداد مقالات، ایران است.
وی درباره شعار امسال کنگره، تصریح کرد: 
»نوآوری ها در جراحی چاقی و متابولیک« 
به عنوان شعار امســال انتخاب شده است. 
امیدواریم بتوانیم نوآوری های شرکت های 
دانش بنیان در رابطه با ســاخت تجهیزات 
مورد نیاز این نوع اعمال جراحی را استفاده 

کنیم.
 در ادامه این برنامه دکتر کرمان ســاروی _ 
دبیر علمی پنجمین کنگــره جراحی های 
چاقی و متابولیک، گفت: از یک ســال قبل 
جلســات ما برای برگزاری این جلسه انجام 
شــده اســت. ۱۵ امتیاز بازآمــوزی برای 
کسانی که در کنگره شــرکت می کنند در 
نظر گرفته شده اســت. ۱۹۰ سخنرانی در 
کنگره انجام می شود و ۲۱ کشور برای انجام 

سخنرانی حضور دارند.
وی افزود: معیارهــای جدید جراحی چاقی 
و متابولیک از موضوعات مهمی است که در 
کنگره پیرامون آن صحبــت خواهیم کرد. 

البته انتظار داریم بیمه هــا هم درمان های 
نوین را تحت پوشش ببرند.

او ادامــه داد: ۱۸ پنل و چهار ورکشــاپ در 
طی کنگره برگزار خواهد شــد و همکاران 
ما در جریان به روزترین مسائل و موضوعات 
جراحی هــای چاقــی و متابولیــک قــرار 

خواهند گرفت.
وی با اشــاره به اینکه چاقی یــک بیماری 
متابوبیک است، اظهار کرد: این یعنی چاقی 
عوارصی نظیر فشــارخون بالا، چربی خون، 
آپنه خواب، کمردرد و... و. را به دنبال دارد؛ 
پس جراحی چاقی می تواند به درمان سایر 

بیماری های فرد کمک کند.
او در پاســخ به ســوالی درباره اینکه کدام 
پزشــکان مجاز بــه انجام جراحــی چاقی 
هستند؟، توضیح داد: این اعمال باید توسط 
پزشکان فلوشیپ انجام شــود و این عمل، 
کار یک جراح عمومی نیست مگر جراحان 
عمومی کــه دوره هایی گذرانده باشــند و 

انجمن صاحیت آنها را تایید کرده باشد.
در ادامه ایــن برنامه دکتر فــولاد اقبالی - 
دبیراجرایی پنجمین کنگره جراحی چاقی 
و متابولیک، گفت: در تاریــخ ۳۰ آذرماه تا 
دوم دی ماه کنگــره در مرکز همایش های 
رازی برگزار خواهد شد. شــروع کار کنگره 
از یک ســال قبل آغاز شــده و بیش از ۲۰۰ 

ساعت جلسه برگزار شده است.
وی افزود: در طول دو ســال قبــل به دلیل 
کرونا کنگره برگزار نشــد، اما خوشبختانه 
امسال در تاریخی مناســب با حضور شش 

سخنران خارجی اجرا می شود.
وی با تاکیــد براینکه این اعمــال جراحی 
هزینه بر نیســت، تاکید کرد: هزینه بر یعنی 
اینکه هزینه های شما به اندازه کافی به شما 
سود نرساند. این اعمال بسیار به صرفه برای 
کشــور اســت زیرا بیماران چاق در معرض 
خطر ۲۱ سرطان هســتند و حدود ۱۵ سال 
طول عمر افــراد کم می شــود، کارایی فرد 
کاهش می یابد، ۲۰ برابر مشــکات آرتروز 
دارند و... و. پس این اعمال سودرسان است 

و نباید یک عمل زیبایی شــناخته شــود. 
عمل جراحی متابولیــک چاقی برای نمایه 
توده بدنی بالای ۴۰ تحت پوشــش بیمه در 
مراکز دولتی است و هزینه عمل کمتر از ۱۰ 
میلیون تومان می شــود اما باید این عدد را 
کاهش دهیم تا پوشــش بیمــه ای افزایش 
یابد. این هزینه خیلــی کمتر از هزینه هایی 
اســت که فرد باید در طولانــی مدت برای 
درمان دیابت، فشارخون، نازایی و... هزینه 

کند.
در ادامه این برنامه دکتر شــهاب شــهابی 
مسئول کمیته علمی کنگره، گفت: جراحی 
چاقــی نیازمند تیم چند تخصصی اســت؛ 
بنابراین در کمیتــه از دو بعــد روش های 
جراحی و غیرجراحی بــه موضوع خواهیم 

پرداخت.
وی درباره ســن انجام جراحی های چاقی 
و متابولیــک، بیان کرد: جراحــی چاقی از 
ســن ۱۶ تا ۶۵ ســال قابل انجام است، اما 
درصورتی که بیمار در ســن کمتری باشد 
با مشــاوره غدد اطفــال اگر بیمــار به بلوغ 
رسیده باشد و سن اســتخوانی اش تکمیل 
شده باشد، عمل قابل انجام است؛ ولی حتی 
انجام ایــن عمل در دو ســالگی هم گزارش 

شده است.   در سنین بالای ۶۵ سال هم اگر 
تاییدیه قلب و ریه بیمار گرفته شــود انجام 

عمل مشکلی ندارد.
در ادامه این برنامه دکتر غامرضا محمدی 
فارسانی مسئول کمیته علمی غیرجراحی 
کنگره، گفت: در مورد چاقی علت ایجاد آن 
و درمان آن موضوعی چند متغیره شــامل 
تغذیه، ورزش، ســایر بیماری ها و... و. موثر 
است و لازم است اقدامات غیرجراحی برای 
اثربخشی اعمال جراحی جدی گرفته شود 
تا در پیشــگیری، درمــان و کنترل عارضه 

مهلک چاقی از این روش ها استفاده کنیم.
وی افــزود: دو کارگاه مجزا برای موضوعات 
غیرجراحــی داریــم. یکــی از راه های ما 
افزایش اطاعــات تیم درمــان و افزایش 

تعامل جراح و غیرجراح است.
او تاکید کرد: بیمار باید در مورد بعد از عمل 
توجیه شود. جراحی قسمتی از درمان است 
اما باید اصاح ســبک زندگی و رژیم غذایی 
حتما اجرایی شــود و اگر اجرایی نشــود، 
عمل هم ماندگاری نخواهد داشت. جراحی 
چاقی موثرتریــن روش درمانی اســت به 
شرط آنکه اصاح سبک زندگی هم صورت 

گیرد.



نشست هم اندیشی  اهواز  -محمد مجدم 
بازآرایی ساختار پژوهش و فناوری در شرکت 
های اصلی و تابعــه وزارت نفــت، با حضور 
مدیرعامل و رئیس پژوهش و فناوری شرکت 
نفــت و گاز اروندان، معاون سیاســتگذاری 
و برنامه ریــزی امور پژوهــش وزارت نفت، 
سرپرســت نظارت بر طرحها و پــروژه های 
اداره کل امور پژوهش وزارت نفت و مدیران 
و روسای پژوهش و فناوری شرکت های ملی 
مناطق نفتخیز جنوب و ملی حفاری ایران به 

میزبانی این شرکت برگزار شد.
این نشست به دنبال تحقق اهداف آیین نامه 
تولید دانش بنیان و اشتغال زایی در صنعت 
نفت ابلاغی سال جاری هیات وزیران برگزار 

گردید.
مهندس عذاری اهوازی مدیرعامل شــرکت 
نفت و گاز اروندان در ابتدای این نشســت با 
اشــاره به رهنمود مهم مقام معظم رهبری 
بر لزوم دانش بنیان شدن صنعت نفت، بیان 
داشت: شــرکت نفت و گاز اروندان از ابتدای 
دولت ســیزدهم با اقدامات گســترده انجام 

شده در مسیر دانش بنیان شدن قرار گرفته و 
دستاوردهای مهمی در این خصوص داشته 

است.
وی افزود: موضوع رویکــرد دانش محور در 
صنعت نفت و فعالیت شــرکت های دانش 
بنیان با خود به غیر از فنــاوری و رفع نیازها، 
آورده های فرعی دیگری هم مانند اشــتغال 
آفرینی و امیــد آفرینی به دنبــال خواهند 

داشت که باید مورد توجه قرار گیرد.
عذاری اهوازی اضافه داشت: در این مسیر و 
راهبرد مهم در صورت وجود ساختار و تفکر 
دانش بنیان در سازمان، در تعامل با شرکت 
ها و مراکز دانش بنیان تعارض ایجاد نخواهد 

شد.
دکتر عیسی نویری رئیس پژوهش و فناوری 
شــرکت نفت و گاز اروندان در این نشســت 
که به دنبال پیشنهادات شــرکت نفت و گاز 
اروندان برگزار شد، در ارائه ای مروری کلی بر 
ارکان آیین نامه ابلاغی مرداد ماه سال جاری 
هیات محترم وزیران در خصوص تولید دانش 
بنیان در صنعت نفت داشــته و بیان کردند: 

طبق این دستورالعمل ظرف مدت مشخص 
شده بازنگری ساختارها و فرایندهای شرکت 

ها لازم الاجرا است.
وی ادامه داد: در پیشــبرد راهبرد پژوهش و 
فناوری باید ســاختارهای منابع انســانی با 

ماموریت های محول شده تطابق پیدا کند.
نویری با تشــریح و ارائه ساختار پیشنهادی 
برای راهبری امور پژوهش و فناوری شرکت 
نفــت و گاز اروندان و بیان تجربیات کســب 
شــده در این خصوص اظهار کرد: در شرکت 
های نفتی بین المللی 2 تا 7 درصد نیروها در 
حوزه تحقیق و توسعه فعال هستند و اگر این 
نکته به عنوان یک استاندارد جهانی در نظر 
گرفته شود فاصله بسیار مشهود است و تنها 
راه بازنگری در ساختارها در جهت ایجاد یک 

تحول اساسی است.
در ادامه این نشســت دکتر محمد گلستان 
باغ رئیــس پژوهش و فناوری شــرکت ملی 
مناطق نفتخیز جنوب با تاکید بر لزوم تطابق 
ســاختارهای منابع انســانی بر استراتژی و 
راهبرد های تعیین و ابلاغ شده اظهار داشت: 

لازم است نقش پژوهش و فناوری در شرکت 
ها باز تعریف شود و این امور به عنوان یکی از 
ارکان شرکت به غیر از رفع نیازهای فناورانه، 
نیازهای راهبردی و چالــش های تحریمی 
را نیز هم حل میکند و میتــوان گفت و تنها 

دروازه ورود دانش به سازمان تلقی می گردد.
گلســتان باغ افزود: فــارق از رهنمودهای 
اخیر مقام معظم رهبــری در خصوص لزوم 
تولید دانش بنیان، در بیانیه گام دوم انقلاب 
اســلامی نیز ســرفصل مهمی در خصوص 

پژوهش و فناوری وجــود دارد که نیل به این 
مقصود ضمن تحقق اهداف تولیدی و ارزش 
آفرینی بیشــتر، امیدآفرینی و ایجاد انگیزه 
در جامعه و جلوگیری از فــرار مغزها و منابع 

انسانی ارزشمند را برای کشور به دنبال دارد.
وی در ادامــه ســاختار پیشــنهادی جهت 
راهبری امور پژوهش و فناوری شرکت ملی 
مناطق نفتخیز جنوب را ارائه و تشریح کرده و 
به بیان تجربیات و دستاوردهای کسب شده 

در این شرکت پرداختند.

طرح انتقال آب سد  ســنندج- فاطمه ملایی
آزاد کردســتان بــه تصفیه خانه ســنندج با حضور 
رئیــس جمهور به شــکل رســمی افتتــاح و مورد 

بهره برداری قرار گرفت.
پــروژه آبرســانی از ســامانه انتقال آب ســد آزاد 
کردســتان بــه تصفیه خانــه ســنندج یکــی از 
پروژه های نیمه تمام استان بود که اجرای آن از 22 
بهمن ســال ۱۳۹۹ آغاز شــده بود و تا پایان دولت 
دوازدهم فقط ۱۵ درصد پیشــرفت داشــت، اما در 
دولت ســیزدهم اجرای آن در اولویت  قرار گرفت و 
با اقدام جهادی دولــت مردمی ۸۵ درصد باقیمانده 

طرح اجرا و این پروژه تکمیل شد.
برای اجرای این پروژه که به لحــاظ توپوگرافی در یکی 

از ناهموارترین و صعب العبورترین مناطق کشــور اجرا 
شده، ۸۵۰ میلیارد تومان هزینه شده است.

به دلیل ناهمواری مسیر انتقال آب، چند ایستگاه پمپاژ 
در مســیر احداث شــده که آب را تا ارتفاع ۴۸۰ متری 

پمپاژ خواهند کرد.
با بهره بــرداری از این طرح علاوه بــر ارتقای قابل توجه 
کیفیت آب شرب و انتقال ســالانه حداقل ۵7 میلیون 
مترمکعب آب سالم به شهر سنندج، پایداری آب شرب 

نیز تا افق سال ۱۴2۵ تامین خواهد شد.
ســامانه انتقال آب ســد آزاد به تصفیه خانه ســنندج 
که عملیات اجرایی آن بهمن ســال ۱۳۹۹ آغاز شــد، 
امروز با حضــور رئیس جمهور و بــا ۸۵۰ میلیارد تومان 

سرمایه گذاری، در مدار بهره برداری قرار گرفت.
این پروژه یکــی از مهمترین طرح هایی بــوده که برای 
بهبود کیفیت آب شرب شهر ســنندج در مدت کمتر از 
2 سال و با همت  و تلاش شــبانه روزی حدود ۶۰۰ نفر از 

مهندسان و کارگران ایرانی اجرایی شده است.

رشــت مشــاور رییس جمهور گفت: بنادر انزلی و 
کاســپین از ظرفیت های ایــن منطقه در صــادرات و 
ترانزیت کالا هســتند که با اجرای طرح های توسعه این 

ظرفیت تا 2۰ میلیون تن قابل افزایش است.
مشاور رییس جمهور و دبیر شــورای عالی مناطق آزاد 
و ویژه اقتصادی منطقه آزاد انزلــی را از پرظرفیت ترین 
مناطق آزاد کشور دانست و گفت: بنادر انزلی و کاسپین 
از ظرفیت های این منطقه در صــادرات و ترانزیت کالا 
هستند که با اجرای طرح های توسعه این ظرفیت تا 2۰ 

میلیون تن قابل افزایش است.
حجت الله عبدالملکی با بیان اینکه در چارچوب اقتصاد مقاومتی 
مسئولیت برون گرایی اقتصاد کشور بر عهده مناطق آزاد است، 
افزود: بخش قابل ملاحظه ای از ترانزیت کشور از بنادر انزلی و 
کاسپین انجام می شود و به زودی با تکمیل خطوط ریلی رشت - 
کاسپین که خواستار کشور روسیه هم هست بخشی از ترانزیت 

کشور از این مسیر حمل شود.
وی با بیــان اینکه در حــوزه حمل و نقل برای توســعه 

ظرفیت های زیر ســاختی برنامه های خوبــی داریم، 
گفت: با تکمیل زنجیره حمل و نقل ترکیبی و ســاخت 
اسکله های رو رو ریلی و خودرویی منافع بسیار عالی در 

اقتصاد کشور اتفاق خواهد افتاد.
مشاور رییس جمهور و دبیر شــورای عالی مناطق آزاد 
و ویژه اقتصادی منطقــه آزاد انزلی افــزود: هم اکنون 
تفاهمی بین مناطق آزاد ایرانی انزلی و چابهار و مناطق 
روسی لوتوس و مسکو در حال انجام است که اتفاقی کم 

سابقه را در ماه های آتی رقم خواهد خورد.
حجــت الله عبدالملکی همچنین با تاکیــد بر ضرورت 
حمایت هر چه بیشتر از سرمایه گذاری در مناطق آزاد به 
ویژه منطقه ی ازاد انزلی گفت: برای الحاق طرح توسعه 
سرزمینی منطقه آزاد انزلی نیز اعلام آمادگی کردیم تا 
از ظرفیت سرمایه گذاران خارجی به خصوص آن ها که 

دغدغه صادراتی دارند در اولویت قرار گیرد.
وی یکی از شــاخص های خوب مناطــق آزاد را ارزش 
تولیدات آن به ازای یک متر مربع در مناطق آزاد دانست 

که از میانگین کشور بالاتر است و افزود: در این مناطق 
محصولات با ارزش افزوده بالاتر تولید می شــود و تعداد 
قابل ملاحظه ای شرکت های دانش بنیان و استارتاپ ها 
در این منطقه مستقر هستند و مزیت ویژه در این بخش 

محسوب می شود.
مشاور رییس جمهور و دبیر شــورای عالی مناطق آزاد 

و ویژه اقتصادی منطقه آزاد انزلی با اشــاره به اینکه این 
منطقه به لحاظ سکونتگاهی جای مطلوبی برای جامعه 
علمی و نوآور اســت و قابلیت جذب شرکت های دانش 
بنیان بیشــتری را دارد، تصریح  کرد: مســئولان باید از 
امکانات و فرصت های این منطقــه برای تقویت اقتصاد 

دانش بنیان و استقرار واحد های نوآور استفاده کنند.

کردستان

با حضور آیت الله رئیسی صورت گرفت؛

وژه انتقال آب سد آزاد به تصفیه خانه سنندج بهره برداری رسمی از پر

منطقه آزاد انزلی  از پرظرفیت ترین مناطق آزاد کشور

معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده 
ای اســتان تهران گفت: اجرای طرح زمســتانی این 
استان با حضور 2۱۰ دستگاه ماشــین آلات، سبک، 

نیمه سنگین و سنگین و ۴۰۰ راهدار آغاز شد.
 عارف امرایی در حاشــیه برگزاری مانــور روز بدون 
حادثه و آغاز طرح راهداری زمســتانی شهرستان ری 
افزود: سالانه در سطح راه های ارتباطی استان تهران 
۹۰۰ میلیون تردد به ثبت می رسد که متوسط روزانه 
آن بیــن 2 میلیون و ۸۰۰ هزار تا ســه میلیون و 2۰۰ 

هزار ثبت شده است.
وی یادآور شد: برای طرح زمستانی تلاش می کنیم تا 
با اســتفاده از ظرفیت بخش خصوصی، تعداد ماشین 

آلات را به 2۵۰ دستگاه برسانیم.
امرایی اظهار داشــت: تمام تلاش مــا ثبت کمترین 
میزان حوادث جاده ای در ســطح استان تهران است، 
از همین رو از هم اکنون ۳۰ هزار تن شــن و نمک در 
دست آماده ســازی داریم که ۱۵ هزار تن آن ذخیره 

سازی شده است.
معاون راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان تهران 
2۹ آبان مصــادف با 2۱ نوامبــر را روز جهانی یادمان 
قربانیان سوانح جاده ای اعلام و خاطرنشان کرد: هدف 
از این نامگذاری، توجه به کاهش تصادفات و به تبع آن 

تلفات انسانی در سطح جاده ها است.
وی ادامه داد: در اســتان تهران به لحاظ حجم بالای 

تردد، ســالانه تعدادی از هم وطنان جان خود را بر اثر 
سوانح جاده ای از دســت می دهند، که آمار مربوط به 

آن طی سه سال گذشته به ۴۰۰ نفر می رسد.
این مسئول یادآور شــد: اگرچه تلاش بسیاری برای 
اصلاح نقــاط حادثه خیز با نصب علائم آشکارســاز و 
ســایر اقدامات زودبازده انجام می شــود اما شاخص 
های تاثیرگذار دیگری در تصادفات مانند رانندگان و 
کیفیت خودرو نیز برای کاهــش این میزان تلفات در 

حوادث جاده ای، موثر است.
این مانور که همراه بــا رژه خودرویی بــود، با حضور 
نیروهــای راهداری، پلیــس راه، دژبانی ارتش، هلال 
احمر، اورژانس، آتش نشانی و شهرداری منطقه ۱۹ و 

شهر آفتاب برگزار شد.

خرم آباد -طولابی معاون طرح و توسعه شرکت 
آب منطقه ای لرســتان گفت: تکمیل سدهای نیمه 
تمام علاوه بر کنترل سیلاب احتمالی راهکاری برای 

تامین آب شرب مناطق مختلف استان است.
سیاووش زیدعلی اظهار کرد: ســدها علاوه بر ذخیره 
سازی آب های روان برای تامین آب بخش کشاورزی، 

شرب و سایر مصارف نیز مورد استفاده قرار می گیرند.
وی گفت: ذخیره و تامین آب ، تولید برق برای مصارف 
صنعت، کشاورزی، گردشــگری و کنترل سیلاب از 
اهداف ایجاد سدها می باشد که در طول تاریخ یکی از 

نمادهای توسعه جوامع بوده است.
وی ادامه داد: سدهای آبســرده با ۴2 درصد پیشرفت 
فیزیکی، شــهید بروجردی با ۱۰ درصد، مخمل کوه 
۱۱، تاج امیر 7۸ درصد، عالی محمود ۱2، کمندان ۹2 
و زیبا محمد با هفت درصد پیشرفت فیزیکی سدهای 

نیمه تمام لرستان هستند.
وی با اشاره به اینکه سدهای آبسرده ، شهید بروجردی، 
کمندان و مخمل کوه با هدف تامین آب شــرب احداث 
خواهند شد گفت: حجم کل مخازن سدهای نیمه تمام 
لرستان ۱۴۹ میلیون مترمکعب و حجم کل تنظیم آنها 

22۶ میلیون متر مکعب می باشد.
وی افزود: سد کمندان ازنا با هدف تامین آب شرب ۱۸ 
میلیون متر مکعب در سال، آبسرده و شهید بروجردی 
با ۳۳ میلیون متر مکعب، مخمل کــوه خرم آباد با ۵۵ 

میلیون متر مکعب و تاج امیــر دلفان با هدف تامین 2 
میلیون مترمکعب آب شــرب مناطق روستایی ایجاد 

خواهند شد.
زیدعلی ادامه داد: ســدهای مروک دورود، ایوشــان 
خرم آباد، حوضیان الیگودرز، هاله کوهدشت، کزنار و 
خان آباد الیگودرز از سال ۸۱ تا ۹۵ افتتاح شده اند که 
حجم کل مخازن آنها 2۰۸ میلیون مترمکعب و حجم 

تنظیم آنها ۱۱۹ میلیون متر مکعب می باشد.
وی با اشــاره به اینکه حدود ۵۰۰ میلیــارد تومان برای 
ســدهای افتتاح شده هزینه شده اســت افزود: تاکنون 
یکهزار میلیارد تومان برای تکمیل ســدهای نیمه تمام 
صرف شده و پنج هزار میلیارد تومان دیگر برای اتمام آنها 

نیاز است.

استان تهران  لرستان

تهران استان   ارتباطی  راههای  در  تردد  میلیون   ۹۰۰ ثبت  تکمیل سدهای نیمه تمام راهی  برای تامین آب شرب لرستان

به میزبانی شرکت نفت و گاز اروندان برگزار شد؛

وهش و فناوری نشست هم اندیشی بازآرایی ساختار پژ
 در شرکت های وزارت نفت

ح آبرسانی  ۳۰ طر
در هرمزگان به بهره برداری رسید

بندرعباس-کمالــی  آبرســانی به محلــه علی آباد روســتای 
هشتبندی دو، به نمایندگی از ۳۰ طرح آبرسانی در هرمزگان به بهره 

برداری رسید.
جانشــین ســپاه امام ســجاد )ع( هرمزگان در این خصوص، گفت: این 
طرح ها به همت گروه های جهادی بســیج سازندگی، قرارگاه پیشرفت و 
آبادانی سپاه امام سجاد و حمایت های مرکز نیکوکاری خیریه حاج اکبر 

ابراهیمی با اعتبار شش میلیارد و 2۰۰ میلیون تومان اجرا شد.
سردار امیری افزود: برای آبرسانی به این ســی روستا، ۶۸ کیلومتر خط 

انتقال و شبکه توزیع، و هشت مخزن آبرسانی ساخته شده است.
فرمانده قرارگاه پیشرفت و آبادانی ســپاه امام سجاد هرمزگان بیان کرد: 
امسال 72 طرح آبرســانی به روستاهای محروم اســتان، به این قرارگاه 

محول شده است.
سرهنگ اصغر صادقی افزود: از این شمار سی طرح امروز به بهره برداری 
رسید و ۴2 روســتای دیگر نیز تا پایان سال از نعمت آب آشامیدنی سالم 

بهره مند می شوند.
وی اضافه کرد: با بهره برداری امروز ۱27 هزار خانوار هرمزگانی از نعمت 

آب آشامیدنی سالم بهداشتی بهره مند شدند.
فرمانده قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه امام سجاد هرمزگان عنوان کرد: 
برای آبرسانی به 72 روستا تا پایان سال، ۱۵۰ کیلومتر خط انتقال وتوزیع 

ایجاد شد.

رشد نزدیک به ۲۴ درصدی جابجایی مسافرین 
توسط ناوگان عمومی آذربایجان غربی

ارومیه-رحیم جباردخت  مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
آذربایجان غربی از انجام افزون بر ۳۸۸ هزار ســفر توسط ناوگان حمل و 

نقل عمومی جاده ای طی ۸ ماهه نخست سال جاری خبر داد.
پیمان آرامون مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای آذربایجان غربی 
گفت: 2۹۱۶ دستگاه ناوگان مسافری شامل ۵۵۱ دستگاه اتوبوس، ۹۸۴ 
دستگاه مینی بوس و ۱۳۸۱ دستگاه سواری کار جابجایی مسافرین را تا 

پایان آبان ماه سال جاری بر عهده داشتند.
وی افزود: سهم ناوگان اتوبوسی اســتان از کل ناوگان فعال کشور ۳.۶۸ 
درصد، ناوگان مینی بوس ۳.۴۴ درصد و سواری ۴.۳۴ درصد است و عمر 
متوسط این ناوگان نیز به ترتیب ۱۳.۶ سال برای ناوگان اتوبوسی، 2۶.7۵ 
سال برای ناوگان مینی بوس و ۱۱.7۴ سال برای ناوگان سواری محاسبه 
شــده که با توجه به سن بالای ناوگان مســافری مخصوصا ناوگان مینی 
بوس توصیه می شود از تمام ظرفیت ها و تسهیلات برای نوسازی ناوگان 

مسافری استان استفاده شود.
آرامون ادامه داد: بالغ بر ســه میلیون و ۱۸۴ هزار مسافر در قالب افزون بر 
۳۸۸ هزار سفر در ۸ ماهه اول سال جاری از طریق ناوگان های مسافری در 
استان جابجا شدند که تعداد مسافرین در مقایسه با مدت مشابه سال قبل 

رشد نزدیک به 2۴ درصدی را نشان می دهد.

ح مخابراتی در شهرستان بانه اجرای ۸ طر

ســنندج-فاطمه ملایی  مدیر مخابرات منطقه کردستان گفت: 
۸ طرح مخابراتی در این شهرســتان و با هدف تقویت زیرســاخت های 

ارتباطی اجرا شد.
آزاد حکمت با بیــان این که ۸ طرح مخابراتی در شهرســتان بانه به اجرا 
در آمده، اظهار داشت: این تعداد طرح با ســرمایه گذاری پنج میلیارد و 
7۶۰ میلیون ریال در حوزه سیستم های مخابراتی در شهرستان بانه و در 

کوتاه ترین زمان ممکن اجرا شده است.
 مدیر مخابرات منطقه کردســتان افزود: با نصب تجهیــزات برای ارائه 
اینترنت پرسرعت در محل، نصب سویچ تلفن ثابت و ایجاد مرکز مخابراتی 
مســتقل و تعویض تجهیزات قدیمی و خارج از رده با نصب سوئیچ جدید 
با تکنولوژی های نوین، زیرســاخت های اصلی برای افزایش پورت های 

جدید فراهم شده است.
او اضافه کرد: با اجرای این هشت طرح ظرفیت سازی۹۶۰ پورت مخابراتی برای 
توسعه سه سرویس ADSL ,VDSL و تلفن ثابت با هدف رفع و پاسخگویی 

به مطالبات مشتریان در نقاط شهری و روستایی تحقق یافته است.
به گفته حکمت از ۹۶۰ پورت ایجاده شده، ۵7۶ پورت آن مربوط به تلفن 
ثابت، 2۵۶ پــورت دیگر مربوط به ســرویس VDSL و ۱2۸ پورت نیز به 

سرویس ADSL اختصاص یافته است.
 مدیر مخابرات منطقه کردستان اعلام کرد: در حال حاضر۵۰ هزار و ۸۴۹ 
مشترک تلفن ثابت، 2۱ هزار و ۳۸۶مشــترک ADSL و یک هزار و 2۳۸ 
مشترک VDSL و FTTH در شهرستان بانه فعال و از خدمات مخابراتی 

بهره می گیرند.
حکمت یــادآور شــد: از آنجایی که شهرســتان بانه یــک منطقه ویژه 
اقتصادی به شمار می رود شــاهد حضور گردشگران داخلی و بین المللی 
در این شهرستان هستیم که در همین راســتا و به منظور پاسخگویی به 
نیاز های ارتباطی و ارائه خدمات و محصولات مخابراتی با کیفیت بالاتر به 
گردشگران و مشتریان، ۶ نقطه طرح دیگر در برنامه های آینده برای این 

شهرستان درنظر گرفته شده است.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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بانکآیندههمراهوحامیسپیدپوشان
مدافعسلامت

نام گــذاری ســال روز ولادت حضــرت زینب 
ســام الله علیها بــه روز پرســتار، فرصــت 
فرخنده ای برای قدردانــی از این گروه فداکار 

جامعه است.
دوران ویژه کرونا، یکی از دشــوارترین مقاطع 
برای کادر ســامت، به ویژه پرستاران گرامی 
کشــور بود. از ایــن رو، بانک آینده در مســیر 
ایفای نقش خود در انجام مسئولیت های اجتماعی؛ کوشید تا با اجرای 
موفقیت آمیز طرح ویژه »حمایت از فرشتگان سامت«، قدردانی خود 

از کادر درمانی سراسر کشور در مبارزه با کرونا را ابراز نماید.
بانک آینده به عنــوان یکی از بانک های پیــش رو در تقدیم خدمات و 
محصولات متمایز بانکی، در کنار حمایت از رشــد و توسعه اقتصادی 
کشــور در ابعاد گوناگون به حوزه های مختلــف تخصصی، عمومی و 
کســب و کار مانند: شــرکت های فناوری و دانش بنیــان، بخش های 
صنعــت و معــدن، گردشــگری، فرهنگــی، کشــاورزی، ازدواج، 
فرزندآوری، بهزیســتی، اشــتغال زایی و ارتقای توان تولیدی کشور، 
ارائه تســهیات ویژه و غیرحضوری »حمایت از فرشتگان سامت« 

را انجام داد.
این بانک در بیش از ۳۰۰ بیمارستان اصلی و معین ارائه دهنده خدمات 
به بیماران کرونایی، در مجموع ۵۰.۵۲۸ فقره تســهیات به مبلغ کلی 

بالغ بر ۱۰.۰۰۰ میلیارد ریال پرداخت نمود.

رویکردحمایتیبانکپارسیانازسهامداران
سهامبانکپارسیاندرقیمت200تومانبیمهشد

بانــک پارســیان در راســتای حمایــت از 
سهامداران، از طریق صندوق بازارگردانی امید 
لوتوس پارســیان ســهامش را در قیمت ۲۰۰ 

تومان به مدت یکسال بیمه کرد.
بر اســاس این گزارش؛ صنــدوق بازارگردانی 
امید لوتوس پارســیان از روز سه شنبه مورخ ۸ 
آذر ۱۴۰۱ اقدام به عرضه اوراق اختیار فروش 

تبعی سهام بانک پارسیان در نماد »هپارس۰۲۹« خواهد کرد.
بر این اساس، سهام بانک پارسیان که اکنون در بازار به قیمت حدود 
۱۵۴ تومان معامله می شــود، برای سررسید یک ســاله منتهی به 
۱۴۰۲/۰۹/۰۸ به قیمت ۲۰۰ تومان بیمه خواهد شــد و سهامداران 
می توانند با اطمینان از کســب ســود بیش از ۲۹ درصدی اقدام به 
خرید و نگهداری ســهم و اختیار فروشِ آن تا سررســید یاد شــده 

کنند.
با توجه به ارزش روز ســهم و سقف خرید هر شــخص حقیقی که ۶۰۰ 
هزار ورقه در نظر گرفته شده است، در واقع می توان گفت تا ۹۰ میلیون 
تومان ارزش روز پرتفوی ســهامداران »وپــارس« از طریق خرید این 

اوراق یک ریالی بیمه می شود.

شرایط خرید اوراق تبعی
لازمه خرید اوراق اختیار فروش،  تملک دارایی پایه موضوع اوراق فروش 
تبعی در سبد سهامدار اســت. به عبارت دیگر، چنانچه شما سهام بانک 
پارسیان )وپارس( را در پرتفوی خود داشته باشید، می توانید به میزان 
تعداد سهامی که دارید، اوراق اختیار فروش آن را نیز خریداری کنید و 
به این ترتیب آسوده خاطر باشــید که در سررسید یک ساله می توانید 
ســهام خود را به ارزش ۲۰۰ تومان به فروش برسانید و سود بیش از ۲۹ 

درصدی کسب کنید.
اوراق یاد شــده با ارزش یک ریال به فروش خواهد رســید و باتوجه به 
سقف خریدی که برای هر شــخص در نظر گرفته شده است،  حداکثر 
نقدینگی لازم برای خرید این اوراق در صورت داشــتن ۶۰۰ هزار سهم 

وپارس در پرتفوی- برابر ۶۰ هزار تومان است.
چنانچه قیمت ســهام پیش از سررســید به بیش از ۲۰۰ تومان برسد، 
ســهامدار می تواند ســهام خود را به قیمت بالاتر بفروشــد و الزامی به 
نگهداری سهام تا سررســید وجود ندارد. اما چنانچه در تاریخ سررسید 
قیمت ســهم کمتر از ۲۰۰ تومان باشــد، صنــدوق بازارگردانی امید 
لوتوس پارسیان ســهام را به قیمت ۲۰۰ تومان از سهامدارانی که اوراق 

اختیار فروش دارند، خریداری می کند.
عرضه کننده اوراق مذکور صندوق بازارگردانی امید لوتوس پارســیان 
)تحت مدیریت شــرکت تامین ســرمایه لوتوس پارســیان( اســت و 

کارگزاری پارسیان به عنوان کارگزار عرضه کننده تعیین شده است.

تصویبافزایشسرمایهبانکسامان
درهیئتمدیره

هیئت مدیــره بانک ســامان در جلســه خود 
افزایــش ســرمایه ۴۱ درصدی ایــن بانک را 

تصویب کرد.
به گزارش سامان رســانه، اعضای هیئت مدیره 
بانک سامان در جلســه اخیر خود در خصوص 
اجرای مرحلــه دوم افزایش ســرمایه مصوب 
مجمع عمومــی فوق العــاده ۲۵ دی ۱۴۰۰ 
تصمیم گیری کرد و بر این اســاس بــا افزایش ســرمایه بانک از مبلغ 

۳۴۲۷۰ میلیارد ریال به ۴۸۲۷۰ میلیارد ریال موافقت کرد.
براین اســاس ۸۰۰۰ میلیارد ریال از این افزایش سرمایه از محل آورده 
نقدی ســهامداران و ۶۰۰۰ میلیارد ریال دیگر از محل ســود انباشته 

خواهد بود.
لازم به ذکر اســت که در مجمــع عمومی فوق العــاده ۲۵ دی ۱۴۰۰ 
ســهامداران تصمیم گیــری در خصوص ایــن افزایش ســرمایه را به 

هیئت مدیره بانک سامان واگذار کرده بودند.

توسطبانککشاورزیصورتگرفت
بازگشت132طرحراکدبهچرخهتولید
درهشتماههنخستسالجاری

بانک کشاورزی از ابتدای ســال جاری تا پایان 
آبان ماه ، ۱۳۲ طرح راکد و نیمه تمام را با هدف 
راه اندازی مجــدد و رونق بخش کشــاورزی، 

تعیین تکلیف کرد و به چرخه تولید بازگرداند.
به گزارش روابط عمومی بانک کشــاورزی، در 
هشــت ماهه ابتدای ســال جاری و در اجرای 
برنامه های تدوین شــده در حــوزه  نظارت بر 
طرح ها ، تعــداد ۱۳۲ طرح راکــد و غیرفعال از طریــق تامین مالی به 
مبلغ ۷۷۳۴ میلیارد ریال، با اقداماتی نظیر تمدید، رفع مشکل پرداخت 
اقســاط، تخصیص تسهیات تکمیلی و ســایر اقدامات قانونی ، تعیین 

تکلیف و به چرخه تولید بازگردانده شده است.
 بر اساس این گزارش، در آغاز ســال جاری تعداد ۲۳۱ طرح راکد، 
باتکلیف و موعد گذشــته به مبلغ ۱۶۲۱۵ میلیارد ریال شناسایی 
و تعیین تکلیف آن ها در دســتور کار بخش نظــارت بر طرح های 
بانک کشــاورزی قرار گرفت که تا این تاریخ ۵۷ درصد این برنامه 
محقق شده اســت و این روند تا پایان ســال و تحقق کامل اهداف 

ادامه دارد.

فاضلیانخبرداد
پرداختبیشاز85هزارمیلیاردتومان

تسهیلاتدر8ماه
فاضلیــان عضو هیــات مدیره و معــاون امور 
اعتباری بــا بیــان اینکه رقم کل تســهیات 
اعطایــی بانــک مســکن از مبلــغ ۸۵ هزار 
میلیارد تومان در ۸ ماهه ســپری شــده سال 
جاری گذشــت، گفت: بانک مسکن نسبت به 
مقطع مشابه سال گذشــته ۱۵۱ درصد بیشتر 

تسهیات اعطا کرده است.
ســید محســن فاضلیان عضو هیات مدیره و معاون امور اعتباری بانک 
در گفت وگو با خبرنگار پایگاه خبری بانک مســکن  هیبنا ، با اشــاره به 
رکورد تاریخی این بانک در اعطای تسهیات در سال جاری گفت: کل 
تســهیات اعطایی در ســال جاری تا پایان ۲۹ آبان ماه نسبت به سال 
گذشته با افزایش ۱۵۱ درصدی همراه بوده است و تا تاریخ مذکور کل 

تسهیات بانک مسکن مبلغ ۸۵ هزار و ۳۳۰ میلیارد تومان بوده است.
وی با بیان اینکه بیشــترین سهم تســهیات اعطایی تا پایان آبان ماه 
۱۴۰۱ مربوط به بخش مشــارکت مدنی اســت، اظهــار کرد: بخش 
مشــارکت مدنی ۶۱ درصد از کل تســهیات را به خود اختصاص داده 
است؛ درحالی که ســهم تســهیات این بخش در مقطع مشابه سال 

گذشته ۴۰ درصد بوده است.
فاضلیان افزود: با عنایت به سیاست توســعه ای بانک مسکن در بخش 
مسکن و ساختمان در ســال جاری مبلغ ۷۶ هزار و ۷۹۴ میلیارد تومان 
یعنی معادل ۹۰ درصد از کل تسهیات اعطایی بانک در بخش مسکن 
و ساختمان پرداخت شده است. تســهیات اعطایی در بخش مسکن 
به کل تسهیات در همین مقطع در سال گذشــته ۸۵ درصد بوده که 
نشــان دهنده افزایش تمرکز پرداخت تســهیات در بخش مسکن در 

سال جاری است.
عضو هیات مدیره و معاون امور اعتباری بانک مسکن اضافه کرد: تعداد 
واحدهای تامین مالی شــده در ســال ۱۴۰۱ در قالب ساخت مسکن، 
۱۵۸ هزار و ۳۱۱ واحد و در قالب خرید مســکن ۱۱۶ هزار و ۳۴۲ واحد 
بوده است. قراردادهای منعقده جهت ســاخت مسکن در سال جاری 
بیش از ۵۲ هزار و ۲۷۹ میلیارد تومان است که در مقایسه با دوره مشابه 
ســال قبل معادل ۲۸۳ درصد افزایش را نشــان می دهــد؛ همچنین 
تسهیات اعطایی جهت خرید مسکن در سال جاری بیش از ۹۹ هزار و 
۲۷۹ میلیارد تومان است که در مقایسه با دوره مشابه سال قبل معادل 

۷۹ درصد افزایش را نشان می دهد.
وی تصریح کرد: تعداد واحدهای ایجاد شــده ناشی از مشارکت مدنی 
طی سال ۱۴۰۰ بالغ بر ۵۹ هزار و ۲۰۱ واحد مسکونی بوده که در سال 
جاری با رشــد ۱۶۷ درصدی به تعداد ۱۵۸ هزار و ۳۱۱ واحد افزایش 

یافته است.

اعطای ۵8 درصد تسهیلات ساخت مسکن به انبوه سازانی 
که از فناوری های نوین بهره می برند

فاضلیان به سیاســت بانک مسکن در راســتای حمایت از انبوه سازان 
حرفه ای که از فناوری های نوین در ســاخت واحدهای مسکونی بهره 
می برند اشــاره و اظهار کرد: نظر به سیاست های حمایت از تامین مالی 
پروژه های ساختمانی که توســط انبوه سازان دارای صاحیت حرفه ای 
احداث می شــود و از فناوری هــای نوین و مصادیــق کاهش مصرف 
انرژی بهــره می گیرند، معادل ۵۸ درصد از کل تســهیات ســاخت 
پرداخت شده به پروژه های دارای فناوری های نوین در بخش مسکن و 

ساختمان اختصاص یافته است.
عضو هیات مدیره و معاون امور اعتباری بانک مسکن افزود: در راستای 
سیاســت های دولت محترم و وزارت راه و شهرســازی با رویکرد رونق 
بخشی به حوزه مســکن از طریق افزایش تولید مسکن در کشور برای 
اقشار هدف، »قانون جهش تولید مسکن« توسط نهادهای مورد تایید 
وزارت راه و شهرسازی در دســت اقدام بوده و با توجه به ظرفیت بالقوه 
بانک مسکن، ۲۰۰ هزار و ۳۳۲ فقره تسهیات به مبلغ بیش از ۶۷ هزار 

میلیارد تومان انعقاد قرارداد و یا در مرحله انعقاد قرارداد است.
وی تصریح کرد: از سوی دیگر عاوه بر موارد مذکور این بانک به عنوان 
بازوی اجرایــی دولت محترم در پیاده ســازی طرح هــای حمایتی بر 
اساس تکالیف قانونی بودجه نســبت به پرداخت تسهیات تکلیفی به 
حادثه دیدگان حوادث غیرمترقبه، بازسازی بافت های فرسوده شهری 
و روستایی، تسهیات قرض الحسنه ازدواج، تسهیات ساخت و خرید 
مسکن ایثارگران و ... مکلف شــده و تاکنون عملکرد قابل توجهی را در 

این حوزه داشته است.
فاضلیــان دربــاره افزایش میزان تســهیات اعطایــی در بخش های 
مختلف گفت: تا پایان آبان ماه بیش از ۵ هزار میلیارد تومان وام در قالب 

قرض الحسنه توسط بانک مسکن پرداخت شده است.

پرداخت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج در اولویت بانک 
مسکن است

عضو هیات مدیره و معاون امور اعتباری بانک مســکن حمایت از طرح 
جوانی جمعیــت و همچنیــن ازدواج جوانان را از جملــه اولویت های 
این بانک معرفی کــرد و این حوزه را جزو مباحــث دو وجهی حمایتی 
تسهیاتی و همچنین مســئولیت اجتماعی بانک خواند و گفت: بانک 
مســکن در ســال جاری به منظور حمایت از ازدواج جوانان نسبت به 
پرداخت مســتمر تسهیات قرض الحســنه ازدواج و فرزندآوری اقدام 
کرده که بر اســاس آن تا پایان آبان مــاه بیش از تعــداد ۱۷ هزار فقره 

تسهیات قرض الحسنه ازدواج به متقاضیان پرداخت شده است.
وی با بیان اینکه بانک مســکن عملکرد مطلوبی در پرداخت تسهیات 
قرض الحسنه ازدواج داشته اســت، اظهار کرد: بانک مرکزی جمهوری 
اســامی ایران ســهمیه بانــک مســکن را در پرداخت تســهیات 
قرض الحســنه ازدواج در ســال ۱۴۰۱ را مبلغ ۳ هزار و ۵۵۸ میلیارد 
تومان تعیین کرده است و میزان تســهیات اعطایی بانک تا پایان آبان 

ماه نیز بیش از ۲ هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان است.
فاضلیان افزود: با توجه به تاکیدهای صورت گرفته، اعطای تســهیات 
قرض الحسنه ازدواج به عنوان اولویت اول بانک در پرداخت تسهیات 

قرض الحسنه است.

پرداخت۵۱۲فقرهوامقرضالحسنهفرزندآوری
درآبانماه،توسطموسسهاعتباریملل

 موسسه اعتباری ملل در آبان ماه سال جاری، 
تعداد ۵۱۲ فقره وام قرض الحسنه فرزندآوری 

به متقاضیان پرداخت نمود
 به گــزارش روابط عمومی موسســه اعتباری 
ملل: این موسسه در راستای ایفای مسئولیت 
های اجتماعی و حمایت از خانواده در آبان ماه 
تعداد ۵۱۲ فقره وام قرض الحسنه فرزندآوری 

به مبلغ ۴۰۰/ ۱۹۵ میلیون ریال پرداخت نمود.
 گفتنی است: موسســه اعتباری ملل از ابتدای ســال تا پایان آبان ماه، 
نســبت به پرداخت۲۳۸۱ فقره وام قرض الحســنه فرزندآوری اقدام 

نموده است.
 متقاضیان محترمی که در نظر دارند از وام قرض الحســنه فرزندآوری 
بهره مند شــوند، می بایســت پس از ثبت نام در ســایت بانک مرکزی 
جمهوری اســامی ایران، یکی از شعب موسســه را برای دریافت وام 

انتخاب نمایند.

 روزنامه سراسری صبح ایران
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صاحب امتیاز و مدیر مسئول: امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰

صفحه8
شماره1209 13آذر1401 یکشنبه

سرمایه
روزنامهاقتصادیصبحایران

www . K H A R I D A A R O N L I N E . i r

kharidaar.ir@gmail.com

پاسخبانکمرکزیبهیکادعایبیاساس

مهاررشدنقدینگیوانضباطمالیرویکرد
کلیدولتاست

خریدار   بانــک مرکزی با اعــام اینکه رکورد 
سهم پول از نقدینگی در ۱۰ ســال اخیر مربوط 
به اسفندماه ســال ۹۱ اســت، تاکید کرد: سهم 
اسکناس از نقدینگی به واسطه گسترش ظرفیت 
سیســتم های پرداخــت الکترونیــک و کاهش 
میل نقدینه خواهــی در مردم نزولی بــوده و در 
شهریورماه به پایین ترین سطح خود در ۱۰ سال 

اخیر رسیده است.
 بانک مرکز در پاســخ به گزارش روزنامه اعتماد با 
عنوان »رکورد ده سال چاپ پول شکست« اعام 
کرد: در خصوص ادعا و آمارسازی دروغین رکورد 
ده ســاله ســهم پول از نقدینگی در شش ماهه 
اول ســال ۱۴۰۱ لازم به توضیح است که رکورد 
ســهم پول در ده ســال اخیر مربوط به اسفندماه 
ســال ۱۳۹۱ و معادل ۲۴.۷ درصد می باشد؛ این 
در حالی است که ســهم پول از نقدینگی در پایان 
شهریورماه ۱۴۰۱ معادل ۲۲.۸ درصد بوده است.

افزایش ســهم پول در نقدینگی در ســال جاری 
عمدتاً به واســطه اجرای طرح مردمی ســازی و 
توزیع عادلانه یارانه ها از اردیبهشــت ماه ۱۴۰۱ 
آغاز شده که با توجه به تخلیه و تعدیل نسبی آثار 
پولی و تورمی اجرای طرح مذکور روند افزایشــی 
ســهم پول از نقدینگی نیز کنترل شده و روندی 
کاهشــی را در پی گرفته اســت؛ به طــوری که 
براســاس آخرین آمار و اطاعات موجود، ســهم 
پول از نقدینگی در پایان مهرماه ۱۴۰۱ نســبت 
به ماه قبل از آن با ۰.۳ واحد درصد کاهش از ۲۲.۸ 

درصد به ۲۲.۵ درصد کاهش یافته است.
در خصوص روند اســکناس و مسکوک در دست 
اشخاص هم لازم به اشاره اســت سهم اسکناس 
و مســکوک در دســت اشــخاص از نقدینگی به 
واسطه گسترش ظرفیت و امکانات سیستمهای 
پرداخت الکترونیک و کاهش میل نقدینهخواهی 

در مردم نزولــی بوده و در شــهریورماه ۱۴۰۱ به 
پایین ترین ســطح خود در ده سال اخیر )معادل 

۱.۶درصد( رسیده است.
در مــورد اجــرای دســتور رییس جمهــور به 
دســتگاه های اجرایی برای کنترل نقدینگی نیز 
لازم به توضیح است با آغاز به کار دولت سیزدهم 
مســئله کنترل رشــد نقدینگی و تورم به عنوان 
یکی از مهمترین اولویت هــای اقتصادی دولت و 

بانک مرکزی مورد توجه قرار گرفت.

تداوم روند کاهشی رشد نقدینگی
در این راستا، بررسی رشــد نقدینگی در مهرماه 
۱۴۰۱ حاکی از تداوم روند کاهشــی این متغیر 
همچون ماه های گذشته بوده است به طوری که 
نرخ رشد دوازده ماهه نقدینگی از ۴۲.۸ درصد در 
پایان مهرماه ۱۴۰۰ طی یک روند نزولی به ۳۴.۳ 

درصد در پایان مهرماه ۱۴۰۱ کاهش یافته است.
روند رشد دوازده ماهه پایه پولی نیز با آغاز به کار 
دولت ســیزدهم و متاثر از رویکرد انضباطگرایانه 
دولت و سیاســت های پولی و نظارتی فعال بانک 
مرکزی به طور قابل ماحظه ای کاهشــی بوده و 
از ۴۲.۶ درصد در پایان تیرمــاه ۱۴۰۰ به ۳۴.۵ 

درصد در پایان مهرماه سال ۱۴۰۱ رسیده است.
بنابراین همان طور که تحولات متغیرهای پولی 
نشان می دهد علیرغم اجرای طرح مردمی سازی 
و توزیع عادلانــه یارانه ها و حــذف ارز ترجیحی 
و واریز یارانه نقدی، ضمن توفیــق دولت و بانک 
مرکزی در مهار رشد نقدینگی، همچنان رویکرد 
کلی دولت سیزدهم در انضباط  بخشی به کل های 
پولی در ســال جاری اســتمرار یافته و بازتعریف 
رابطه دولت و بانک مرکزی از جمله اتکا بیشــتر 
به منابع ســپرده ای و عملیاتی شــدن حســاب 
واحد خزانــه و همچنین اســتفاده محدودتر از 

تنخواه گردان خزانه در دستور کار قراردارد.
بنابرین طــرح ادعاهای بی اســاس در پیگیری 
اهداف اقتصــادی دور از واقعیت هــای اقتصادی 
کشور می باشــد.لذا ضرروی است روزنامه اعتماد 
ضمن پرهیــز از القای یاس و نومیدی نســبت به 
تحولات اقتصادی کشور با انتشار اخبار، اطاعات 
و تحلیلهای درســت، معتبر و شــفاف، مجموعه 
اقتصادی دولت را در اجرای برنامه های اقتصادی 
بویژه در زمینه مدیریت انتظارات تورمی و تحقق 

هدف کنترل تورم یاری کنند.
در پایان انتظــار می رود کارشناســان و صاحب 
نظران نیــز در ارائه آمار و اطاعات و تفســیر آن 
دقت نظر بیشتری لحاظ کرده و از ارائه اطاعات و 

تفسیرهای نادرست پرهیز کنند.
روزنامه اعتماد در گزارشــی در روز چهارشــنبه 
هفته گذشــته با اشاره به ســهم پول از نقدینگی 
در پایان شهریورماه ۱۴۰۱ نوشته بود: »سهم پول 
از نقدینگی در پایان تابستان امسال به حدود ۲۳ 
درصد رسیده اســت. این بالاترین رقمی است که 

طی یک دهه اخیر رقم خورده است.«
این روزنامه با اشــاره به آمار اسکناس و مسکوک 
در دســت اشــخاص ادعا کرد: »طبق داده های 
بانک مرکزی تقریبــا ۹۱ هــزار و ۸۲۰ میلیارد 
تومان از بخش پول از ســوی اسکناس و مسکوک 
در دست مردم بوده و نســبت به شهریورماه سال 
گذشته ۲۶/۳ درصد بیشتر شــده است. مقایسه 
آماری نشــان می دهد در حداقل بازه سه ســاله 
آماری چنین رشــد نقطه ای در سمت اسکناس 
و مسکوک در دست مردم ســابقه نداشته است و 

رشدی قابل توجه پیدا کرده است!!«
در انتهــای گــزارش روزنامــه اعتمــاد نیز به 
فرمان هــای رییس جمهــور در خصوص کنترل 
نقدینگی و جاپ پول اشاره شده که اجرا نشده اند.

خریــدار  رئیس هیــات مدیره 
بانک ملی ایران در جریان برگزاری 
دومین روز از همایش سراســری 
امور ســازمان و روش هــا بانک با 
بیان این که رویکــرد جدید و مهم 
ترین اقــدام در شــرایط امروز در 
بانک پیاده ســازی ســند تحول 
دیجیتال و حاکمیت شرکتی است، 
اظهارداشت: تحول و تغییر اساسی 
در ســاختار بانکداری دیجیتال و 
ایجاد بســترهای مناسب و لازم در 
حوزه فناوری با تمرکــز بر نیازها و 
ارائه یک حس خوب، تجربه خاص 
و مطلوب از خدمات به مشــتریان 

در بانک لازم و ضروری است.
به گــزارش روابط عمومــی بانک 
ملی ایران، عباس شــفیعی در این 
همایش که با حضور اعضای هیات 
مدیره، هیات عامل و دیگر مدیران 
ارشد بانک ملی ایران برگزار شد، با 
اشاره به این که یکی از اصلی ترین 
مهارت هــای مدیــران در دنیای 
کنونی پــرورش تصویرســازی و 
گســترش خاقیت در ســازمان 
ها اســت، تصریح کرد: بــا اجرای 
اقدامــات و فعالیت هــای خاقانه 
و نوآورانه در حــوزه های مختلف 
امکان ایجــاد طرحی نــو و تغییر 
و تحولاتــی اساســی در نهادها و 

سازمان های بزرگ وجود دارد.
 وی به اجرا و پیاده سازی حاکمیت 
شرکتی به عنوان مهم ترین تغییر 
و تحول طی ســال هــای اخیر در 
بانک اشــاره کرد و گفت: در حال 
حاضر اجرا و پیاده سازی حاکمیت 
شرکتی مهمترین رویکرد و رویداد 

در بانک اســت کــه در 
ســوددهی بانــک موثر 

خواهد بود.
شفیعی یادگیری برنامه 
ها و نرم افزارهای مختلف 
و آشنایی با سامانه های 
مختلــف برخــط را در 

جهت ســرعت بخشــی به تحلیل 
های آماری توســط کارشناسان و 
کارکنان در بانــک لازم و ضروری 
دانســت و گفت: در دنیای کنونی 
رقابت بین بانک ها دیگر به موضوع 
و مســایل متعارف گذشته نیست 
بلکه بر موضــوع افزایش ســطح 
یادگیری و دانش کارکنان متمرکز 

شده است.
وی در ادامه این همایش توســعه 
اکوسیستم کسب و کارها را از دیگر 
حوزه های رقابتی در سازمان های 
بزرگ از جمله بانک ها برشــمرد و 
گفت: وجود تکنولوژی و ایجاد یک 
حس خوب و یــک تجربه مطلوب 
از ارائه خدمات بانکی به مشتریان 
زمینه موفقیت بانک ها را در دنیای 

کنونی فراهم کرده است.
شــفیعی در بخش دیگــری از این 
همایش به موضوع تــاب آوری در 
بانک ها اشــاره کرد و گفت: بانکی 
امروزه موفــق خواهد بــود که در 
مواجه با مشــکات و چالش های 
بوجود آمــده و پیــش رو بتواند با 
تحمــل آن و مدیریت هوشــمند 
و به موقع از این مســیر به سامت 
عبور کند.وی از تحــول دیجیتال 
به عنوان یکــی از راهبردهای مهم 
بانک در سال جاری نام برد و گفت: 

برای عبــور از شــرایط 
کنونــی بــه وضعیــت 
مطلــوب پیاده ســازی 
بسترهای فناوری و ایجاد 
تحول دیجیتال با اهمیت 
اســت و مصمم هستیم با 
بهره گیری از تکنولوژی، 
هــوش مصنوعــی و همچنیــن با 
تقویت و توسعه سامانه های بانکی 
نظیر بام، بله، ایوا و... بزودی بتوانیم 
خدمات متفــاوت و منحصر بفردی 
در امــور بانکی به مشــتریان ارائه 
دهیم.رئیس هیات مدیره بانک ملی 
ایران در بخش دیگری از سخنانش 
در همایش سراسری امور سازمان 
و روش هــا بر رشــد و گســترش 
تحــول و اعتماد ســازمانی در بین 
کارکنان تاکید کــرد و گفت: تداوم 
اعتماد، استحکام روابط سازمانی، 
ایجاد تحول ســازمانی، طراحی و 
پیاده ســازی فرآیندهای جدید و 
همچنیــن هماهنگی و یکپارچگی 
در بیــن کارکنان موجب رشــد و 

توسعه بانک خواهد شد.
وی در ایــن همایــش آشــنایی و 
شــناخت کافی از ســاختار بانک 
را یکــی از ویژگی هــای  نیروهای 
متخصص عنــوان کــرد و یادآور 
شد: با شــناخت صحیح از سازمان 
و با تعریف درســت از فرآیند های 
ســازمانی زمینه بهره وری افزایش 
خواهد یافت.حســن مونسان عضو 
هیــات مدیــره بانک ملــی ایران 
در ادامــه این همایش نیــز با بیان 
این که ســازمان های پویا و بالنده 
مدام در حــال حرکت در مســیر 

توسعه هستند، گفت: کارشناسان 
ســازمان و روش ها نقش کلیدی و 
پررنگی در مسیر تعالی و دستیابی 
به اهداف بانک ایفــا می کنند وی 
گفت: معقتدم کارشناسان سازمان 
و روش ها با دانــش لازم و با حضور 
همیشــگی و بررســی مویرگی در 
واحد های مختلف مــی توانند در 
حوزه توسعه بانک با تصمیم گیری 
و تصمیم ســازی خود موثر و نقش 

آفرین باشند.
مونســان بــر انعطــاف پذیــری 
کارشناســان تاکید و گفــت: باید 
روزانه براســاس نیــاز، تغییرات و 
تحــولات فرآیندها در راســتای 

چابک سازی بانک ایجاد شود.
عضو هیات مدیره بانک ملی ایران 
تقویت نظام پیشــنهادات در بانک 
را امــری لازم و ضروری دانســت 
و خاطرنشــان کرد: مشــارکت و 
حضــور همــکاران در موضوعات 
مختلف موجب بالندگی، توسعه و 

پیشرفت بانک خواهد شد.
گفتنــی اســت، کارگــروه های 
تخصصــی بــا عناویــن بخــش 
ســازماندهی صــف و تشــریح 
ســاختاردهی دوایر شــعب، طرح 
تحــول شــعب و کارآمدســازی 
واحدها و همچنین بهینه ســازی 
شبکه شــعب و جانمایی دستگاه 
های الکترونیــک در دومین روز از 
همایش سراســری امور سازمان و 
روش ها تشکیل شد و کارشناسان 
شــرکت کننده در این کارگاه ها به 
بحث و تبادل نظــر در حوزه های 

مربوطه پرداختند.
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